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Entrevista a 
Carles Puigdemont
President de la 
Generalitat de Catalunya

“Per fer front a la
bombolla del lloguer
cal poca demagògia
i més efectivitat”

pàgs 16, 17 i 18

Una manifestació exigirà que
l’Escola Ausiàs March no tanqui
L’AMPA del centre convoca la protesta i denuncia que el Consorci d’Educació el vol “desmantellar a poc a poc” pàg 14

PROTESTA VEÏNAL pàg 12

L’acte ‘Aturem l’Hotel del 
Bisbat’ rebutjarà l’ampliació
de la residència sacerdotal

FUNDACIÓ BCN COMERÇ pàg 27

Salva Vendrell: “Potser no tot el
comerç que tenim a Barcelona
pot subsistir: cal innovar”
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La contaminació de l’aire és una
realitat indubtable a Barcelona.
De fet, la preocupació sobre
aquesta qüestió va en augment i
recentment la Comissió Europea
ha advertit Espanya, i quatre Es-
tats membres més, que han de
lluitar amb més contundència
contra l’alta contaminació que
afecten algunes zones el seu te-
rritori. Una d’aquestes àrees és,
efectivament, Barcelona.

L’avís europeu és clar i di-
recte. Si en dos mesos no es re-
baixen els nivells d’emissió de
diòxid de nitrogen (NO 2), que a
Barcelona se sobrepassen regu-
larment, l’expedient obert pas-
sarà al Tribunal de Justícia de la

Unió Europea, que podria acabar
imposant una multa.

I d’on vénen la majoria d’e-
missions d’NO 2 que causen l’al-
ta contaminació que afecta la
ciutat? La resposta és clara: del
trànsit rodat. Estem davant, se-
gons Brussel·les, d’un “risc sani-
tari greu” que necessita que es
prenguin “mesures per garantir
una bona qualitat de l’aire i pro-
tegir la salut pública”. A més, cal
afegir que el problema no es li-
mita al diòxid de nitrogen, sinó
que la Comissió Europea ha obert
un segon expedient a Espanya per
l’emissió de PM10, una altra par-
tícula contaminant que a Barce-
lona de vegades també sobre-
passa els límits recomanats. 

LES XIFRES
L’estudi ‘La qualitat de l’aire a
l’Estat espanyol durant el 2015’

d’Ecologistes en Acció mostra
com en molts punts de la ciutat
se superen els índexs de conta-
minació recomanats per l’Orga-
nització Mundial de la Salut
(OMS) i en alguns, fins i tot, els
límits legals marcats per Europa. 

Pel que fa a les partícules de
diòxid de nitrogen, el límit legal i
el recomanat per l’OMS és el ma-
teix i estableix que no es pot so-
brepassar una mitjana anual de
40 µg/m³ d’aquestes partícules.
Això, però, no es compleix a les es-
tacions de mesura de la Ciutade-
lla (42), el Poblenou (45), Gràcia-
Sant Gervasi (54) i l’Eixample
(56). Pel que fa a les partícules me-
nors PM10 i PM 2,5, tot i que no
se sobrepassen els límits legals, no
es compleixen a gairebé cap lloc
de la ciutat les recomanacions de
l’OMS, tant pel que fa als valors
diaris com a la mitjana anual.

Aquesta situació té conse-
qüències directes en la salut dels
ciutadans. Un estudi recent d’IS-
Global estima que cada any mo-
ren 659 persones per respirar
l’aire de Barcelona. Segons ex-
plica a aquesta publicació Bé-
nédicte Jacquemin, investiga-
dora d’aquest centre impulsat
per l'Obra Social “la Caixa”, i de
l’INSERM, “hi ha dos tipus d’e-
fectes sobre la salut per la con-
taminació atmosfèrica: aguts i
crònics”. Els primers “es donen
quan hi ha un pic de pol·lució:
augmenten les hospitalitzacions,
la mortalitat, les malalties res-
piratòries, els infarts i ictus, a
més de disminuir la capacitat de
concentració dels infants”. Els
efectes crònics, diu, “són la mor-
talitat i malalties cardiovasculars
a llarg termini, l’asma en adults
i nens, càncer de pulmó, pro-

blemes de fertilitat i disminució
del desenvolupament cognitiu”.

RESPOSTA DE L’AJUNTAMENT
Després de l’ultimàtum europeu,
la tinent  d’alcaldia d’Ecologia, Ur-
banisme i Mobilitat, Janet Sanz,
va assegurar que l’Ajuntament “ja
s’ha posat les piles” en la lluita
contra la contaminació. Sanz,
però, va demanar més implicació
a la Generalitat i a l’Estat, a qui va
demanar que “posin tots els re-
cursos necessaris i ens ajudin
amb accions concretes, projectes,
recursos i competències”.

De fet, l’Ajuntament va
anunciar fa uns mesos que a
partir del 2020 prohibirà la cir-
culació als cotxes més contami-
nants. “Tenim un problema es-
tructural i necessitem solucions
estructurals”, va remarcar Sanz
durant l’anunci de la mesura.

L’aire tòxic que respirem
» Ultimàtum europeu a Espanya per la contaminació a tres zones, entre les quals hi ha Barcelona

» El consistori diu a la Comissió Europea que ja s’ha “posat les piles” i demana recursos a Generalitat i Estat

Albert Ribas
BARCELONA

Una imatge de la ciutat durant un episodi alt de contaminació. Foto: Alfons Puertas (Observatori Fabra)
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La recent campanya de sensibilit-
zació llançada per SOS Racisme
per denunciar la situació que pa-
teixen moltes persones a Barcelo-
na ha tornat a posar sobre la tau-
la el debat sobre quina presència
tenen actualment el racisme i la xe-
nofòbia a la ciutat. Més enllà del
que mostra aquest vídeo amb cà-
mera oculta, Línia Les Corts ha
volgut contactar amb experts que
analitzin si es viu o no un repunt
de les actituds xenòfobes i, sobre-
tot, com es poden combatre.

EL RACISME QUE NO MARXA
“El racisme mai no ha deixat de ser
un problema, tot i que ha passat
per diferents fases”, considera

l’antropòloga del Centre d’Estudi
i Recerca en Migracions de la
UAB, Laia Narciso. En els matei-
xos termes s’expressa la portaveu
de SOS Racisme, Alba Cuevas.
“Les xifres d’agressions no evi-
dencien un repunt recent, sinó una
situació que va començar fa 5 o 6
anys”, diu. Cuevas considera que
va ser aleshores quan diversos
grups polítics -com el PP o PxC-
van començar a assenyalar els
estrangers com a causants de la
crisi que patia el país. La portaveu
de SOS Racisme denuncia un “ra-
cisme institucional” que ha legiti-
mat la xenofòbia i ha provocat que
moltes situacions de discrimina-
ció racista s’invisibilitzin. Una dis-
criminació que en la majoria de ca-
sos, segons totes dues coincideixen
a assenyalar, es produeix per mo-
tius islamòfobs.

En aquest sentit, Wafaa Mous-

saoui -membre d’Unitat Contra el
Feixisme i el Racisme (UCFR)- as-
segura que els atacs xenòfobs no són
casos aïllats. “Jo vaig decidir entrar
a l’UCFR perquè havia patit aquest
tipus de racisme”, reconeix. És per
això que Moussaoui anima a de-
nunciar-ho públicament. “Hi ha qui
té molt clar quins són els seus
drets i deures, però moltes perso-
nes tenen por a fer-ho i pateixen la
discriminació en silenci”, avisa.

ELS MUNICIPIS HAN D’ACTUAR
Tant Narciso com Cuevas i Mous-
saoui tenen clar que el combat
contra el racisme necessita la im-
plicació de les administracions. “Si
només combatem el discurs xe-
nòfob, ens oblidem de combatre
la desigualtat”, apunta Narciso.
“Cal assegurar els drets socials per
a tothom i garantir el dret a ser ciu-
tadà de ple dret”, afegeix.

Més enllà de la legislació im-
pulsada per la Generalitat i l’Estat,
les expertes també reclamen un pa-
per actiu dels ajuntaments en la llui-
ta per la igualtat. Cuevas conside-
ra els consistoris responsables de fo-
mentar la convivència i “enfortir la
cohesió social”. La manera de fer-
ho, segons la portaveu de SOS Ra-
cisme, és promoure el coneixe-
ment entre comunitats a través
d’espais de diàleg, fugint de l’àmbit
merament folklòric. “Cal aprofitar
el teixit associatiu, els centres cívics
o les escoles per impulsar aquestes
iniciatives”, reclama Cuevas.

Els municipis, segons Mous-
saoui, també tenen el deure de po-
sar més facilitats que impediments
a la convivència. “S’han d’impulsar
polítiques que defensin la riquesa
cultural”, defensa. L’activista
d’UCFR considera necessari que els
ajuntaments autoritzin la creació de

centres culturals o religiosos per po-
der treballar amb els joves musul-
mans, un debat que cada cop que
ha sorgit a la ciutat de Barcelona ha
despertat recels veïnals. “En molts
casos els joves musulmans es ra-
dicalitzen perquè no hi ha cap es-
pai dedicat a ells on es pugui evitar
això”, argumenta.

Sigui com sigui, les entitats
antiracistes reclamen la implica-
ció de tothom en la lluita contra
la xacra racista que, segons Nar-
ciso, ja no es basa únicament en
el color de pell, sinó en raons com
la llengua, la cultura o la religió.
Totes reivindiquen inequívoca-
ment la necessitat d’alçar la veu.
“Vivim i veiem el racisme cada
dia. Els ciutadans no podem que-
dar-nos indiferents davant d’això
i ho hem de denunciar”, conclou
Cuevas. És evident, doncs, que en-
cara queda molta feina per fer.

Alçar la veu contra el racisme
» Un vídeo de SOS Racisme gravat amb càmera oculta mostra la xenofòbia existent a Barelona

» Les entitats assenyalen la responsabilitat dels ajuntaments de fomentar la convivència

Andreu Merino
BARCELONA
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Actualitat a la xarxa

#TotsSomHoms

@Makamuki74: Quan a Homs li diu el
jutge del Suprem 'Usted no está en su
casa' ens ho està dient a tots els catalans.
I encara hi ha qui no ho veu clar...

Tribuna

per Iu Forn

4El Mobile va al Palau de Millet

Ah, que bonica és la casuali-
tat... El destí ha volgut que
aquesta setmana coincideixin
a Barcelona dos fets total-
ment hiperelacionats, però
precisament perquè estan als
antípodes l'un de l'altre: el
congrés de mòbils i el judici a
Fèlix Millet.

El Mobile és la modernitat to-
tal, l'economia emergent, el fu-
tur del món i la tecnologia d'a-
vantguarda. El judici a Millet és
veure a la banqueta dels acusats
una figura tan antiga com la hu-
manitat, la del pícaro. És veure-
hi qui anava a declarar amb
l'americana més ratada possible
per intentar fer peneta. És veu-
re-hi qui dissabte deia en una
entrevista: "Físicament estic
molt malament. No puc cami-
nar. Estic fumut".

Millet és l'home de bona fa-
mília que va aprofitar la seva
posició per enganyar tothom.
Millet ha estat com una mena
de timo de la estampita per-
manent al qual tothom s'hi vo-
lia apropar perquè era "un se-
nyor de BCN" d'il·lustre co-
gnom, que coneixia a tothom a
qui calia conèixer i que et podia
presentar gent, proporcionar-

te favors i de qui tu creies que
en podries obtenir un benefici.
I tu t'hi acostaves perquè ell te-
nia moltes "estampetes" que
semblaven bitllets legals, però
al final, quan obries el paquet
pel qual havies pagat molts di-
ners pensant que tu encara
n'obtindries molts més, el que
t'hi trobaves eren feixos de pa-
pers de diari sense cap valor.

I ha estat la casualitat la que
ha volgut que aquest diumenge,
tres dies abans de l'inici del ju-
dici a Millet, el Mobile World
Congress celebri el seu sopar ofi-
cial, amb totes les autoritats (i
més) a... sí, al Palau de la Mú-
sica! Miri que hi ha llocs, eh?
Doncs al Palau. Però esperi,
que el sopar es fa a la platea i
amb una estètica de casament.

I, és clar, és inevitable rela-
cionar-ho amb un dels grans
moments de Millet i que expli-
quen perfectament qui és el
personatge. Perquè veure la pla-
tea del Palau amb taules i cadi-
res ens transporta a la memo-
rable anècdota del casament de
la seva filla Clara. Aquella ceri-
mònia van fer-la exactament al
mateix lloc que avui el sopar del
Mobile. I va costar 81.156€.

Doncs bé, Millet va passar al seu
consogre una factura per la mei-
tat d'aquest import –ja se sap,
allò del "paguem a mitges"–,
però va ser la Fundació Orfeò
Català-Palau de la Música qui va
pagar-ho tot. Per tant, a Millet
no només va sortir-li gratis to-
tal el casament de la nena sinó
que, a més, va guanyar els 40 mil
euros estafats al seu consogre.
Sen-sa-ci-o-nal!

Algú hauria d'haver avisat
els assistents que, si en ple so-
par sentien algun soroll es-
trany com de rialla, era l'espe-
rit de Millet que encara avui
passeja per l'edifici amb una
americana comprada a l'Hu-
mana i caminant amb dificul-
tats perquè, pobret, "està fu-
mut". Ah, i de passada, haurien
d'haver-los advertit que si des-
prés del soroll estrany els des-
apareixia el mòbil (i la cartera)
no es preocupessin, que és que
hi ha esperits que són molt
trapelles, com és el cas que
ens ocupa. Però res, que ho fan
sense cap mala intenció i, a
més, després sempre acaben
demanant perdó, pobrets... 

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

El que no van aconseguir Felip
V, amb el decret de Nova Plan-
ta, ni Miguel Primo de Rivera,
prohibint l’ús del català i en-
derrocant les Quatre Columnes
de Montjuïc, ni Francisco Fran-
co, perseguint tot el que era ca-
talà com llengua, cultura i ins-
titucions, i assassinant al pre-
sident Lluís Companys, espera
aconseguir-ho Mariano Rajoy
amb quatre sentències con-
demnatòries, d’unes lleis i uns
tribunals fets a la seva mida? 

És la voluntat de centenars
de milers de ciutadans catalans
de diverses tendències políti-
ques, de diferents extractes so-
cials, de llengües maternes i
d’altres cultures, que tenen en
comú l’estima i la defensa de la
democràcia i no faran ni un pas
enrere. El 27 de febrer de 2017,
tota aquesta gent està al costat

d’en Francesc Homs, com
abans, el 6 de febrer, ho van fer
desenes de milers de persones
amb Artur Mas, Joana Ortega
i Irene Rigau. Són 2.305.290 de
ciutadans que van anar a votar,
sense por, malgrat l’ofensiva
del govern espanyol i els seus
tribunals, en un acte d’afir-
mació democràtica. 

El dia 27 hem fet servir
#SpanishDemocracyFailsper
anunciar al món que l’estat de
Dret espanyol s’enfonsa, amb
la divisió dels tres poders que
ha esclatat i s’ha anat en orris
la seva independència, actuant
com un sol ens, convertit en
una enorme bola de seu, grei-
xosa i empolsinada amb caspa
dictatorial. Siguin quines siguin
les sentències dels tribunals,
l’Estat està perdent i nosaltres
estem guanyant. Ànims!    

Un diari participatiu

#NoSouBenvinguts

@LostEthereal: Por cierto HazteOir, ya
que os importa tanto la dignidad y la
vida humana, ¿para cuándo un bus con-
tra los curas pederastas?

#PífiaMonumental

@elpidiabellver: L'errada a la cerimònia
dels Oscars no serà intencionada? 
Estan tenint més cobertura que mai.
#AquíHoDeixo.

49-N som tots
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Parlen els
veïns

Viggo
“Jo no tinc ni fills ni
néts que estudiïn
aquí, però estic se-
gur que no agrada-
rà gens als pares,
perquè és el que
pensaria jo si esti-

gués afectat pel tancament. Preferiria que
es fes una inversió en remodelacions
per tal d’evitar el tancament.”

Carmen
“És un pal. Sé que a
l’estiu de l’any pas-
sat van fer-hi obres
i van remodelar el
pati, de manera que
em sembla que
aquesta decisió és

absurda. Crec que s’hauria d’intentar
arreglar-la, però el que volen és reduir el
nombre de centres.”

Milena
“Crec que en lloc de
traslladar el centre a
un altre lloc, que és
el que volen fer, pel
que haurien de pre-
ocupar-se és per mi-
llorar la qualitat del

professorat. L’escola té fama de ser bona
a preescolar, però no hi ha la mateixa sen-
sació als cursos de Primària.”

Lluís
“No ho acabo d’en-
tendre, perquè fa
quatre dies, com
aquell qui diu, van
arreglar la pista de
bàsquet i el pati. No
tinc ningú que vin-

guin aquí a estudiar, però tancar escoles
no és el més adient, encara que depenen
de l’administració i pot passar.”

Què et sembla que vulguin tancar l’escola Ausiàs March?
per Toni Enguix

Un diari obert

Aquí l'han titulada Insurrecions. És
l'exposició que es pot veure fins al 21 de
maig al MNAC, que ve del Jeu de Pau-
me de París, comissariada pel filòsof
Georges Didi-Huberman, i que a Bar-
celona dobla espai, amb 90 peces del fons
propi. Els esbossos de Marià Fortuny per
Platja de Portici (1874) són l'arrencada
d'un recorregut que incorpora també
Goya, Nonell, Miró, Tàpies i altres grans
noms de ressò internacional. 

De quina manera s'ha expressat el
fet d'aixecar-se a favor o en contra d'u-
na idea? De quina manera es van re-
voltar els presoners d'Auschwitz? Fo-
tografiant cossos gasejats amb la idea
de transcendir la mort. Aquí en podem
veure quatre imatges borroses a mida
real. La Barcelona de la Setmana Trà-
gica o de l'enterrament de Durruti és
la que té el cor robat de Didi-Huber-
man: “La capital de la insurrecció”. Pin-
tures, gravats, cartells, diaris, vídeo, el
relat estètic també del gest, de l'acció
de sollevar-se contra la inèrcia de la
submissió. 

La fotografia de Manel Armengol del
febrer del 76 amb la policia reprimint la
manifestació per la llibertat, amnistia i

estatut d'autonomia, que a més servia de
targeta d'invitació a la inauguració aquest
dijous 23-F em va recordar, en girar-la,
que qui em convidava a la insurrecció era,
entre d'altres, Miquel Roca, que és el pre-
sident del MNAC.

Just aquests dies en què, segons ex-
pressió d'aquest pare de la Constitució,
“levita”. Ho deia de resultes de l'èxit del
seu equip de defensa de la infanta
Cristina, absolta del cas Nóos. Aques-
ta mateixa setmana Miquel Roca devia
dinar, com a membre del G-16, amb So-
raya Sáenz de Santamaría, en la fase de
distracció massiva. Una agenda que
connecta amb la de les insurreccions di-
verses que estan en marxa, la dels fis-
cals inclosa.

A l'exposició Insurreccionshi ha la
crisi dels refugiats, però en el relat no
hi han entrat ni el No a la Guerra, ni el
15-M, ni la revolució dels somriures in-
dependentistes, aquests que volen gla-
çar via judicial, malgrat que els seus
promotors defensen la idea dels museus
com a llocs vius, de participació i relat.
Manca d'estètica?

Publicat a El Punt Avui

per Xavier Graset per @ModernetdeMerda    

Passen pocs minuts de les 8 del matí.
A aquestes hores la decisió ja hauria
d'estar presa, però avui Mariano Rajoy
va tard. El temps primaveral li ha fet
allargar la passejada diària, i això, de re-
truc, li ha endarrerit l'horari habitual.
Quan, ja net i polit, arriba al seu despatx
presidencial, la responsabilitat fa estona
que l'espera a la butaca. 

Com cada matí, serà la sort, la divina
providència, la que determinarà per on
aniran els trets catalans aquell dia. O
una cosa, o l'altra. A o B. Carn o peix.
Blanc o negre. Operació Diàleg o Ope-
ració Catalunya. No hi ha més on triar.
Sempre la mateixa disjuntiva, i sempre
una decisió salomònica amb una vida
limitada de 24 hores, fins l’endemà al
matí. L'endemà tocarà fer rodar de nou
la ruleta i que aquesta triï altra vegada
l'estratègia a seguir.

A Rajoy li agrada jugar amb l'atzar.
Per això cada dia canvia de mètode per
escollir una de les dues opcions. Així
s'assegura que, més o menys, la re-
pressió i la falsa mà estesa van alter-
nant-se.

Aquest matí ha decidit que la ma-
nera de determinar-ho serà la següent:
si la primera alerta que rep de l'aplica-
ció del Marca està relacionada amb el

Real Madrid, avui tocarà potenciar
l'Operació Catalunya; i si, per contra,
l'última hora és sobre un altre equip o
algun altre esport menor, serà el torn
de l'Operació Diàleg. Així de fàcil, així
de fantàstic. 

Situa el mòbil sobre la taula, al
centre. Deixa que les mans reposin una
sobre l'altra, i hi col·loca el cap a sobre,
amb els ulls pendents de l'aparell. Pas-
sen un parell de minuts, sense novetats.
En passen quatre. Abans que arribi el
setè, un so conegut li fa aixecar les ce-
lles. S'atansa el mòbil. És una alerta del
Marca, ni fet expressament. Llegeix. "El
Barcelona fichará a Juanfran si se ve
con opciones en la Liga".

Sense ni tan sols clicar-hi per lle-
gir la flamant notícia, Rajoy entra tot
seguit a Whatsapp i busca l'última
conversa del grup de govern. No li cal
anar massa avall, de seguida la troba.
Un cop dins, i amb la naturalitat de
qui ha repetit un gest desenes de ve-
gades, el president hi escriu "Chicos,
hoy Operación Diálogo", acompany-
at de l'emoticona de l'ovella. Deixa el
mòbil sobre la taula, agafa el Marca
en paper que ja tenia a punt en un
racó de la taula, i es disposa a co-
mençar, ara sí, la jornada.

@orioldebalanzo: La setmana del judici a
Millet i fas el sopar inaugural del Mobile a
la platea del Palau de la Música. Un
aplaudiment.

@encampanya: Nacionalistes espanyols:
"TV3 és independentista". Indepes motivats:
"TV3 fa seguidisme als mitjans espanyols".
Doncs potser no ho fan tan malament.

@josepmgallart: Hi ha 191 empreses es-
panyoles presents al Mobile World Con-
gress: 105 empreses i 35 Startups són
catalanes.

Opinió en 140 caràcters

4Alçaments 4Operacions
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Un diari compromès

El dia 6 de febrer va ser un dia nefast per
a la democràcia espanyola. Per prime-
ra vegada, un president escollit demo-
cràticament s'asseia al banc dels acusats
per haver escoltat el poble i haver po-
sat unes urnes que, com es va veure, el
resultat de les quals no va ser mai vin-
culant: es tractava d’un procés partici-
patiu que, sense desobediència poste-
rior, mai podria posar cap per avall la
immutable Constitució. Però, fins i tot
així, la maquinària de l’Estat va voler
passar comptes als jutjats amb aquells
qui es van limitar, legítimament, a li-
derar un acte de rebuig massiu al de-
cadent Estat de les autonomies. Legiti-
mitat contra legalitat. Immobilisme
davant la voluntat de donar la veu a la
gent del carrer. Poder coercitiu enlloc
“d’Operació diàleg”. “Operació precin-
te”, i mai més ben dit.

El FC Barcelona, l’octubre del 2014,
es va adherir al Pacte Nacional pel
Dret a Decidir, avui Pacte Nacional pel
Referèndum. A més a més, és membre
del Diplocat (el consell de la diplomà-
cia pública de Catalunya) que treballa
el relat independentista en l’àmbit in-
ternacional. Per tant, qualsevol qui
vulgui furgar en la relació entre el FC
Barcelona i la política d’aquest país
pot veure que aquesta organització mai
queda al marge dels moviments polítics
majoritaris que viu el Principat. El Bar-
ça, malgrat la seva globalitat –té 1.280
penyes repartides per tot el món–,
continua arrelat a la societat que el va
veure néixer i créixer. No obstant, a ve-
gades encara amb un punt de timidesa.

El mateix dia 6, Josep Vives, actu-
ant com a portaveu del club, va sortir
a valorar els acords de la Junta Direc-
tiva. Res que trenqui la normalitat.
Però, resulta curiós que durant la seva
primera intervenció –de més de 6 mi-
nuts– no hi hagués cap referència al què
estava passant prop de l’Arc de Triomf,
sabent dels valors fundacions de l’en-
titat: catalanitat, democràcia, polies-
portivitat, universalitat. Els cito talment
com el mateix club explicita a la seva
història publicada a la pàgina web. És
més, va haver de ser a petició del cap
d’esports d’aquesta casa que Vives va

endinsar-se pels sempre complicats
senders de la política, on s’han de fer
equilibris felins si no es vol caure en un
fangar. L’amic Adrià Soldevila li va de-
manar què pensava el club sobre el ma-
crojudici del #6F. A vegades, en política,
resulta més interessant analitzar la
comunicació no verbal que les parau-
les dels portaveus. El què es diu i el què
es voldria dir, però que un no s’atreveix:
visiblement nerviós, Vives va mirar
més d’un cop el seu cap de premsa –qui
sempre ha de controlar el relat– i sim-
plement es va limitar a radiografiar els
actes a què el club s’ha afegit a favor de
la independència de Catalunya (la Via
Catalana o el Concert per la Llibertat),
així com també fer una genèrica defensa
del dret a decidir i la llibertat d’ex-
pressió. Potser li bullia la sang, com a
molts de nosaltres, però no es va atre-
vir a anar més enllà.

Per què no hi va haver un suport ex-
plícit als encausats (Artur Mas, Joana
Ortega i Irene Rigau)? Francament,
puc entendre que institucions com el
Barça sempre mirin amb lupa les de-
rivades polítiques del seu missatge
institucional; però crec que la història
de l’entitat avala aquesta Junta (i la que
vingui) per a poder posar-se al costat
–nominalment– de qualsevol atemp-
tat contra la llibertat d’expressió. És
cert que l’amalgama de sensibilitats po-
lítiques que es troben dins de la mas-
sa social ha fet virar els valors de l’en-
titat cap a la cerca d’uns d’universal-
ment acceptats. Dels citats anterior-
ment, avui passem als del respecte, es-
forç, ambició, treball en equip i humi-
litat. Però, la identitat també es con-
serva si s’és fidel a la història, i un club
que ha viscut episodis convulsos com
el del tancament de les seves activitats
(1925) o l’afusellament d’un president
compromès amb el país (Josep Suny-
ol) no pot quedar-se a mitges tintes
quan, avui, l’Estat jutja el president Ar-
tur Mas. I, segons filtren des de Madrid,
abans de començar la sentència ja
està escrita. “Veredicto por unanimi-
dad”, pontificava La Razón en porta-
da abans d’acabar-se el judici. Maleits
records en blanc i negre.  

per Xavier Ginesta

Per als que no la sàpiguen o no la re-
corden, aquesta expressió catalana vol
dir que t’estan prenent el pèl, t’estan
enredant o et volen fer creure una
cosa per una altra.

La primera gran sentència de les
moltes que s’esperen d’ara endavant
ha estat la de l’anomenat cas Noos: ha
estat com es preveia per desgràcia
dels que potser esperaven que es fa-
ria justícia. La cosa ja no anava pel
bon camí quan a la vista del judici ja
es va dir allò de “lo de Hacienda so-
mos todos solo era un eslógan publi-
citario”.

Ara, per acabar de reblar el clau,
el Gobierno del Reino i les forces con-
servadores que li donen suport no pa-
ren de fer declaracions amb el lema
“la justícia es igual para todos”. Oh,
i tant!

Una de les coses que més detesto
és que em prenguin el pèl, i ja fa mas-
sa temps que ens el prenen. La justí-
cia és igual per a tothom, si sobre el
paper, als codis i a les lleis escrites no
hi cap referència que algú pugui no
ser jutjat, però no és això companys:
fins el més tonto del poble sap que el
que no és igual és l’aplicació i les in-
terpretacions que fan jutges i fiscals
de les lleis.

Les arbitrarietats de la justícia
espanyola comencen amb la famosa
frase “la fiscalia ve (o no ve) indicios
de delito” segons convingui o segons
qui o contra qui es presenta una que-
rella, i si algun fiscal actua amb in-
dependència i coherència és destitu-
ït per tal que una querella prosperi o
no, segons convé als interessos del
Gobierno del Reino.

La fiscalia està per constatar si hi
ha proves fefaents d’un delicte, no ver
veure, o no veure, o vull veure o no

vull veure, segons li sembla subjecti-
vament o segons qui envia les proves
o contra qui són les proves.

Si els indicis o proves són contra
persones o institucions catalanistes,
sempre hi veuen “indicios de delito” i
si no és així es canvien els fiscals i se’n
posen altres que siguin més “adictos al
regimen”, o a l’inrevés com el cas del
president de Múrcia, on els fiscals
han sigut obligats a no “ver indicios de
delito”. A mi em sembla que hi ha prou
“indicios” per no creure en la inde-
pendència de la justícia espanyola.

La presa de pèl continua a les
vistes dels judicis o personatges amb
suficients proves per corrupció i apro-
piació de diners públics (o sigui de
tots), declaren tranquils i amb aire
desafiant que no creuen haver fet res
fora del normal, o les anomenades
“mujeres florero”, que no saben o
ignoren totalment els "tejemanejes"
dels seus marits. Oi que us costa de
creure?, doncs a mi també.

Si la primera gran sentència ha si-
gut decebedora, espereu totes les que
vindran, doncs aniran pel mateix
camí. Sembla mentida com un pe-
riodista tan experimentat com el se-
nyor Juliana –director adjunt de La
Vanguardia- digui que Espanya ha
avançat molt, ja que vint anys arrere
no s’hagués pogut jutjar una infanta.
No Sr. Juliana, en primer lloc fa vint
anys no hi havia tanta gent ficant la
mà a la caixa de forma tan generalit-
zada i descarada i, en segon lloc, si
se’ls jutja i se’ls absolt, a part del xou
mediàtic, de poc haurà servit.

Mentrestant el Gobierno del Reino
va fent la seva, gairebé sense oposició
i cada dia moren a les Espanyes 90
persones esperant rebre els ajuts de
la llei de dependència.

per Ramon Masvidal

@mrsalysa: Que me paso el día criticando
al PDECAT y al prusés: sí. Pero eso no me
hace menos independentista, ni hace que
mis opiniones sean dirigidas.

@JaumeInvers: Acabo d'adonar-me que
la NASA busca vida intel·ligent en altres
planetes perquè en el nostre cada dia és
més escassa.

@gasparblancafor: Llevar-se sense la
sensació d'haver fet el ridícul la nit ante-
rior és força agradable. Com ho porteu
els que vau celebrar el Carnestoltes?

Opinió en 140 caràcters

4Fer honor als valors històrics 4Combregar amb rodes de molí
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La mobilització veïnal contra
l’ampliació de la residència sa-
cerdotal de les Corts farà un nou
pas endavant el pròxim 11 de
març. Aquest dia se celebrarà la
jornada festiva i reivindicativa
‘Aturem l’Hotel del Bisbat’ a la
plaça Comas.

L’acte arrencarà a dos quarts
de dotze del matí i inclourà dife-
rents activitats. Hi haurà una xo-
colatada popular, una tabalada,
jocs infantils... “El to de la jorna-
da serà reivindicatiu però també
festiu.  Volem que la gent hi par-
ticipi”, explica un dels veïns que
organitza l’acte i que és al capda-
vant d’aquesta mobilització veïnal. 

La jornada reivindicativa té el
suport de la Coordinadora d’As-

sociacions de Veïns i Entitats
de Les Corts i de la Plataforma
d’entitats infantil i juvenil de
Les Corts. Totes dues represen-
ten una gran part del teixit veïnal
i associatiu del barri.

“HOTEL ENCOBERT”
Els veïns que s’oposen a aquest
projecte de l’arquebisbat de-
nuncien que l’ampliació de la
residència sacerdotal, ubicada
entre les places de la Concòrdia
i la de Comas, representa la
construcció “d’un hotel enco-
bert”. Consideren que el pro-
jecte té un triple perjudici per al
barri perquè, afirmen, “provo-
carà un dany ecològic per la
pèrdua d’uns jardins; en l’àm-
bit de la mobilitat el projecte
està tirant endavant sense un
pla de mobilitat i, urbanística-
ment, no és adequat pel model
de barri de les Corts”.

Davant les peticions veïnals
d’aturar l’operació, el Districte
sempre ha dit que els permisos
del projecte, aprovat durant l’an-
terior mandat, estan tots en ordre
i que poca cosa s’hi pot fer a ban-
da de la mediació feta fa uns
mesos.  Aquest posicionament,
però, no satisfà els veïns, que afir-
men que “Barcelona en Comú
deia al seu programa que s’opo-
saria a qualsevol projecte que
vagi en contra del bé comú, i
aquest hi va”. Al mateix temps,
demanen una consulta, que no si-
gui vinculant, però que serveixi
per conèixer l’opinió del veïnat.

Per la seva banda, des de l’ar-
quebisbat explicaven fa uns dies
a La Vanguardia que “l’objectiu
d’aquest projecte és el manteni-
ment de la residència Sant Josep
Oriol, on s’allotgen sacerdots an-
cians de les diòcesis de la provín-
cia eclesiàstica de Barcelona”.

Convoquen l’acte reivindicatiu
‘Aturem l’Hotel del Bisbat’

» Els veïns contraris a l’ampliació de la residència sacerdotal es 
mobilitzaran l’11 de març amb el suport de les entitats del barri

L’Ateneu de Fabricació Digital
torna a obrir les seves portes

EQUIPAMENTS4L’Ateneu de
Fabricació Digital de les Corts
ha tornat a obrir recentment les
seves portes després que ja ha-
gin acabat les obres de la seva
reforma.

Així doncs, es tornen a posar
en marxa, oberts al districte,
nous projectes i idees que tenen
com a objectiu millorar la vida
diària de les persones. L’Ateneu
és un espai de formació, creació
pròpia i col·laboració entre per-
sones interessades en les noves
tecnologies i la ciència. L’espai,
dedicat en especial a la fabrica-
ció digital en 3D, està obert a

ciutadans individuals, entitats,
organitzacions, universitats i
empreses perquè puguin im-
plicar-se en un laboratori de
creació digital.

Està situat en el que al seu dia
va ser la fàbrica Benet i Campa-
badal i també acollirà la biblio-
teca de les Corts. Ateneu i bi-
blioteca compartiran recursos,
potenciaran recíprocament les
seves dinàmiques i facilitaran
l’accés a la informació i el conei-
xement. L’horari d’obertura és de
dimarts a divendres de nou del
matí a dues del migdia i de qua-
tre de la tarda a vuit del vespre.

Imatge d’una pintada de rebuig a l’ampliació de la residència sacerdotal. Foto: Google Maps

Què fer als entorns del nou
Espai Barça, a debat el 7 de març

URBANISME4Després del pas
endavant entre el Barça i l’Ajun-
tament sobre el futur de l’Espai
Barça, conegut a principis de
mes, arriba el torn que totes les
parts implicades debatin quins
seran els usos urbans de tota la
zona. Això es farà el pròxim 7 de
març, la data establerta per a la
pròxima trobada de la comissió
de seguiment de l’Espai Barça on
hi ha el Districte i representants
veïnals i del club.

“En aquesta reunió és on apa-
reixeran els temes més polèmics”,
afirma a Línia Les Corts la presi-
denta de l’Associació de Veïns de
les Corts, Adela Agelet. Els veïns,
però, ja han fet les seves peticions

sobre diverses qüestions relacio-
nades amb la zona del Camp Nou
i amb les molèsties que pateixen
els dies de partit. “Ja hem dema-
nat que el transport públic ha
d’estar molt protegit i hem de-
manat que la Guàrdia Urbana
garanteixi que els dies de partit els
busos puguin circular amb la mà-
xima normalitat possible per la
Travessera”, afirma Agelet.  

Per últim, la presidenta de
l’Associació de Veïns de les Corts
explica que en una reunió amb la
Guàrdia Urbana i els Mossos
d’Esquadra van demanar que “es
controlin millor els punts conflic-
tius dels dies de partit i que se’n
faci un seguiment i una avaluació”.  

Álvaro Soler ofereix avui
un concert a la sala Bikini

MÚSICA4El jove cantant Ál-
varo Soler, convertit en tot un
fenomen musical, serà aquest
vespre a la sala Bikini per ofe-
rir un concert a partir de les vuit
del vespre.

Amb només 24 anys, Soler,
nascut a Sant Cugat del Vallès,
és l’autor de dos grans èxits: ‘El
Mismo Sol’ i ‘Sofia’. El concert
d’avui arriba després que ahir
toqués a Madrid. Tot i el seu èxit
internacional, serà la primera
vegada que oferirà un concert a
Barcelona. 

JENNIFER LOPEZ
A Soler el salt a la fama li va arri-
bar quan Jennifer Lopez va rebre,

a través d’un amic, la cançó ‘El
Mismo Sol’. Més endavant es va
tancar la col·laboració entre ells
dos, que van cantar la cançó ba-
rrejant l’anglès i el castellà. El
tema va trencar tots els records
de les llistes de ràdio i vendes a
Europa i Llatinoamèrica.

Després d’aquest èxit va arri-
bar la cançó ‘Sofia’, que es va in-
cloure a la reedició del seu primer
disc Eterno Agosto. ‘Sofia’, fins
i tot, va aconseguir superar l’èxit
de ‘El Mismo Sol’ i va aconseguir
uns èxits sense precedents per un
artista de l’Estat: més de 200 mi-
lions de visites a Youtube i nú-
mero 1 a Itàlia tant en vendes de
cançons com en ràdio i àlbums.

Albert Ribas
LES CORTS

Carnestoltes | Sardinada i espectacle de foc
Les Corts dirà adéu avui al Carnestoltes amb l’enterrament de la sardina i una sardinada

popular que organitzen els Diables de les Corts. La sardinada anirà acompanyada d’un
espectacle pirotècnic dels Diables per escenificar la fi del carnestoltes i l’inici de la 

Quaresma. L’acte se celebrarà a la plaça Comas a partir de les vuit del vespre.

L’Espai Barça modificarà l’entorn del Camp Nou. Foto: Cristian López
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Catalunya ha aconseguit re-
duir a només 40 minuts el
temps que triga un pa-

cient amb ictus des del moment
que arriba a l’hospital fins que se
li aplica el tractament d’urgència.
Això ha fet que l’Organització
Mundial de la Salut vulgui ex-
portar el model català a tota la
Unió Europea. Catalunya també
és el primer sistema sanitari eu-
ropeu que pot detectar la Im-
munodeficiència Combinada
Greu als nounats, una terrible
malaltia genètica també cone-
guda com a “nens bombolla”.
Són dos exemples de com, quan
les administracions catalanes
tenen llibertat suficient, poden
posar en pràctica models de re-
ferència al món.

Desgraciadament, fins i tot
en Salut, un àmbit teòricament
transferit en la seva totalitat a la
Generalitat, l’Estat boicoteja i ai-
gualeix totes les iniciatives cata-
lanes. Per començar, amb una

política devastadora de retalla-
des que obliga a assumir la res-
ponsabilitat de la inversió en
Salut i Educació a les comunitats
autònomes, mentre partides es-
tatals com Defensa s’han man-
tingut gairebé intactes.

De fet, els contraris a la inde-
pendència fan gala d’un cinisme
inaudit quan neguen les quali-
tats del nostre sistema sanitari o
fan encara una cosa més greu:
gosen actuar contra l'estat del
benestar i la cohesió social per
defensar la seva idea nacional de
la unitat de l'Estat (“Les hemos
destrozado el sistema sanitario”).
És inevitable: la lluita pels drets
sempre ha topat, arreu, amb els
reaccionaris a qui beneficia l'’sta-
tus quo’. Si no se'n surten, per
sort, és gràcies als milers de pro-
fessionals que, malgrat l'esca-
nyament pressupostari, cada dia
es lleven i treballen amb em-
penta i amb una gran dedicació
i sacrifici per servir els seus con-

ciutadans i, malgrat tot, garantir-
los un dels millors sistemes sani-
taris del món.  

Per què molts professionals
sanitaris creiem que la indepen-
dència és el millor instrument
per garantir la salut dels nostres
conciutadans? La raó de fons és
que, a la República Catalana, le-
gislarem d'acord amb les nostres
necessitats específiques, sense
ser impugnats de forma perma-
nent. Aquesta raó de fons té tres
conseqüències operatives: po-
drem procurar un model de ges-
tió cada cop més eficient,
podrem dedicar més part de la
riquesa produïda al sistema de
salut i podrem recuperar la retri-
bució als professionals del món
sanitari.

El projecte de llei d'accés uni-
versal a l'assistència sanitària, en
tràmit al Parament, estableix so-
lemnement que totes les perso-
nes residents a Catalunya tenen
dret a l'assistència sanitària pú-

blica a càrrec del Servei Català de
la Salut (CatSalut), restablint al
nostre territori la universalització
de l’assistència sanitària. Un cop
aprovada, haurem d’esperar el
tradicional recurs al Tribunal
Constitucional, que suspendrà
automàticament l’esperança de
milers de persones durant sis
mesos més. Si fóssim indepen-
dents, la Llei ja estaria en vigor.

La nova República Catalana
ens presenta l'oportunitat de
convertir la transparència en eix
fonamental de la gestió pública,
amb la màxima exigència de-
mocràtica. Aquesta transparèn-
cia en l’ús dels recursos públics
del nostre sistema sanitari és el
que haurà de garantir a tots els
ciutadans de Catalunya la millor
assistència possible a tots els ni-
vells al llarg del temps.

Qui dubta que, amb la inde-
pendència, tenim l'oportunitat
de fer realitat un sistema sanitari
millor? Un sistema on es parli

d’inversió més que no pas des-
pesa en Salut? La capacitat dels
professionals catalans, la recerca
i la docència al màxim nivell són
el fonament d'aquesta aspiració.
La construcció de la Salut de la
República Catalana ha de per-
metre crear un sistema de tot-
hom i per a tothom basat en els
principis bàsics d’equitat, quali-
tat, sostenibilitat i universalitat.  

Pere Joan Cardona
Metge

Opinió

La independència és la millor garantia per legislar segons les nostres necessitats, 
sense ser impugnats de forma permanent, i així garantir una gestió cada cop més eficient

República i salut per a tothom



“Ens vam assabentar durant el
ple del Districte de l’1 de febrer
que el Consorci vol tancar l’es-
cola. Ningú es va adreçar a no-
saltres per fer-nos-ho saber de
primera mà”. Qui pronuncia
aquestes paraules a Línia Les
Corts és Montse Brañas, secre-
taria de l’AMPA del Centre d’E-
ducació Infantil i Primària
(CEIP) Ausiàs March. La ma-
teixa AMPA ha decidit plantar
cara i, després de celebrar una
concentració de protesta a da-
vant l’escola el passat dia 17, ha
convocat per demà una mani-
festació per fer explícit el seu re-
buig al tancament. La marxa
arrencarà a les cinc de la tarda
des de Can Rosés i acabarà a la
plaça Comas.

El pla aprovat pel Consorci
preveu el tancament de l’escola
de forma progressiva i anar tras-
lladant els alumnes a l’escola
provisional que el curs que ve
acollirà Can Rosés, a l’espera
que estigui acabada, d’aquí tres

o quatre anys, un nou centre que
es faria a la cruïlla de Numància
amb Anglesola. Aquí apareix
una altra qüestió que genera in-
tranquil·litat a la comunitat edu-
cativa de l’Ausiàs March, la dels
terminis per aquest nou centre
educatiu. “Ens diuen  que la
nova escola estarà feta d’aquí tres
o quatre anys però ja sabem
com va això dels terminis. Ens
podem trobar l’Ausiàs March
desmantellada i que l’escola de
Numància amb Anglesola no
estigui llesta a la data que han
dit”, apunta la secretaria de
l’AMPA. I és que, de fet, d’aquest
nou centre ja se’n parlava el
2010 en un document de l’A-
juntament.

ESCOLA ESTIGMATITZADA?
Braña explica que “des de fa
temps es fa córrer que aquesta
escola no és atractiva, que està
estigmatitzada. La taxa d’im-
migrants és alta i això no agra-
da. Això és així”. La secretaria de
l’AMPA afegeix que “el consor-
ci no ha volgut que l’escola sigui
atractiva i ara vénen a dir-nos
que la gent no vol el P3 de l’Au-
siàs March com a primera op-

ció”. Al mateix temps, Braña re-
corda que aquesta escola “té
125 anys i ara la volen anar
matant a poc a poc”. En un co-
municat, l’AMPA ha qualificat
de “vergonyosa” l’actuació del
Consorci.

TAULA DE NEGOCIACIÓ
La mobilització de l’AMPA ha
provocat que s’hagin obert ne-
gociacions entre les parts. Ara,
després de no haver format part
dels debats previs a la negocia-

ció, l’AMPA es va reunir amb el
Consorci d’Educació abans-d’a-
hir. De la trobada en va sortir el
compromís del Consorci de no
tancar les línies de P3. Demà
passat, un cop s’haurà fet la
manifestació, hi ha prevista la
celebració d’una segona reunió.
L’AMPA vol lluitar perquè l’es-
cola no es tanqui, tot i que
aquest  objectiu de màxims sem-
bla complicat d’aconseguir. És
per això que en l’actual escena-
ri l’objectiu immediat és “acon-

seguir que el trasllat dels alum-
nes es faci en bloc”. 

CRÍTIQUES D’ERC
Per últim, des d’ERC han anun-
ciat que portaran la qüestió al Ple-
nari del Districte de demà. Els re-
publicans, que diuen que “ni com-
partim ni entenem la decisió de
tancar l’escola”, demanaran que
es convoqui un Consell Escolar del
Districte “per fer partícips a les
AMPA del disseny del mapa es-
colar en un termini de 15 dies”.

Les Corts
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Decidits a plantar cara
» L’AMPA de l’Escola Ausiàs March celebra demà una manifestació per rebutjar el tancament del centre

» El Consorci d’Educació vol moure progressivament els alumnes a Can Rosés a l’espera d’una nova escola

Una imatge de la protesta celebrada a davant de l’escola el passat 17 de febrer. Foto: AMPA

Albert Ribas
LES CORTS
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Arribem a primera hora de la
tarda al Parlament. És dia de
sessió plenària. A la planta

noble, les corredisses per anar a
votar quan sona la campana se
succeeixen. Les converses de pas-
sadissos també. I enmig d’aquesta
atmosfera ens rep el president
Puigdemont. Parlem en clau local
durant una hora i mitja. La proxi-
mitat com a fil conductor.

Ja fa setmanes que va complir el
seu primer any de mandat. Quina
nota es posa en clau metropoli-
tana?
No em poso nota. Crec que no ens
l’hem de posar nosaltres. Ens po-
séssim la que ens poséssim no
seria creïble. Si la tiréssim massa
avall, la gent diria que és falsa mo-
dèstia. Si la tiréssim massa amunt,
es diria que és sobrevaloració. La
nota l’han de posar els ciutadans i,
sobretot i en particular, els alcaldes
i alcaldesses d’aquest territori.

Amb tots ells ha demostrat tenir-
hi una bona sintonia. Per exem-
ple, l’alcaldessa de l’Hospitalet,

Núria Marín, ens deia en una en-
trevista que fa un any el diàleg
amb la Generalitat “no era possi-
ble” i que des de la seva arribada
a la presidència sí que ho és. Què
ha canviat?
No ho sé, perquè no puc respon-
dre per quina era la relació fa un
any i què és el que fa explicable
que hi hagués la situació que hi
havia. Segur que hi ha arguments
per a tots els gustos.

Potser el seu passat d’alcalde és
un factor diferencial que explica
el canvi.
El que és cert és que jo em conti-
nuo sentint alcalde. Quan vaig a
un municipi empatitzo directa-
ment amb l’alcalde o l’alcaldessa,
al marge del color polític que tin-
gui. Perquè sé que tots ells han
estat al capdavant de la societat
en uns moments molt difícils i
que són els primers responsables
que el sistema no hagi caigut. Per
tant, s’ha de ser solidari amb ells,
perquè, de fet, difícilment tenim
agendes gaire divergents de país. 

Ah no?
El que preocupa un alcalde o al-
caldessa preocupa el president de
la Generalitat. I per això jo em
poso a disposició de tots els ajun-

taments, que són la primera línia
de defensa de l’Estat del benestar.
Fer-ho forma part de la meva con-
vicció, que a més a més ve ali-
mentada per aquesta vocació
d’alcalde que jo no he deixat de
tenir. La mirada d’alcalde no es
perd mai. 

Refer ponts amb l’àrea metropo-
litana ha estat i és una de les
seves prioritats?
És una prioritat de país. L’àrea me-
tropolitana és una estructura d’Es-
tat. No hi pot haver futur de
progrés per a Catalunya sense la
realitat metropolitana, que està
cridada a jugar un rol aglutinador i
vertebrador potentíssim. Tant si
ens ho mirem des d’un punt de
vista econòmic com de coneixe-
ment, d’agenda social... L’àrea me-
tropolitana en el seu conjunt és un
pilar fonamental. Catalunya es
juga el seu futur aquí. 

Sobretot en termes econòmics,
per descomptat.
La part del PIB de Catalunya que
es concentra en aquest territori
és immensa, i la potencialitat que
té també. Només que analitzem
el teixit de centres de recerca i de
coneixement públics i privats ja
ens en fem la idea. És un dels
grans districtes europeus. Per
tant, aquesta vocació europeista
que té tot l’entorn metropolità és
el factor que el Govern no només
vol acompanyar, sinó també po-
tenciar. Comptem plenament
amb el rol que ha de jugar tot
aquest territori en la construcció
de la Catalunya del futur.

Entenc que fa referència a la Ca-
talunya independent que vostè
desitja, però estem parlant d’un
territori on, tradicionalment, l’in-
dependentisme ha arrelat poc.
No ens obsessiona fer créixer la
base independentista a l’àrea me-
tropolitana. El que és important és
que compartim allò que ja sabem
que existeix: el capteniment de-
mocràtic. Diguem-ho d’una altra
manera. Durant moltes dècades,
l’autonomisme ha governat re-
gions de Catalunya netament in-
dependentistes i no ha passat res.
És a dir, el tema no va de ser o no

ser independentista, o de ser o no
ser autonomista. Tothom pot con-
tribuir a la defensa i al sosteniment
del país. Jo no tinc cap dubte que
els ciutadans de l’àrea metropoli-
tana ja ho fan al mateix nivell que
la resta i que ho seguiran fent, hi
hagi una majoria política d’un sen-
tit o d’un altre. Perquè per sobre de
tot, el que sí que és indiscutible és
el seu compromís democràtic. 

La defensa del dret a decidir.
Exacte. Totes les enquestes que es
publiquen sobre quina és la per-
cepció dels catalans respecte del
dret a decidir indiquen que la im-
mensa majoria, el 80% i de vega-
des més, estan d’acord a fer un
referèndum. I això no prejutja que
estiguin a favor o en contra de la
independència. 

Més aviat sembla que estan divi-
dits, en aquest sentit.
Això és secundari, quan parlem de
respecte al dret a decidir. El que és
important és aquesta voluntat de
resoldre i de voler construir un es-
devenidor comú a partir de la de-
mocràcia. I aquí no hi ha diferències.
És igual la Catalunya metropolitana
que la Catalunya no metropolitana.
La Catalunya central que la Catalu-
nya perifèrica. És igual. El capteni-

Entrevista

Carles Puigdemont
President de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Marmol

“L’àrea metropolitana és una estructura
d’Estat: ens juguem el futur aquí”

“La independència
no és l’objectiu, 

és l’instrument per
tenir un futur millor”
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– Molta gent veu amb por el camí
cap a la independència, president.
– És clar, perquè hi ha una maquinària per
atemorir. Es diuen ridiculeses grotesques.

– Molts ciutadans se les creuen.
– No ens han de tremolar les cames.
Val molt la pena construir un nou país.

ment és el mateix. I això és una de
les coses de les quals com a país ens
hem de sentir més orgullosos. Hi ha
una solidesa de la convicció demo-
cràtica, es pensi el que es pensi, que
és el que fa fort el moviment del
dret a decidir. 

Això no li qüestiono.
[Fa una pausa]. Per tant, tot ple-
gat és el que ens fa sentir molt
esperançats pel que fa a la cons-
trucció d’aquest país. Al costat
d’aquest 80% llarg de gent que
totes les enquestes diuen que vol
un referèndum, hi ha gairebé la
mateixa xifra de ciutadans que
acceptarien el resultat d’aquesta
votació. I això són tant els del sí
com els del no. Què vol dir,
doncs? Que som una societat no
només profundament democrà-
tica, sinó també profundament
unida entorn de la idea de resol-
dre les legítimes diferències polí-
tiques a través del vot. 

En tot cas, des del món indepen-
dentista es vol fer un referèndum
per guanyar-lo, i això passa per
fer créixer la base que dóna su-
port a l’Estat propi a l’àrea metro-
politana. Què s’ha de fer?
Explicar que l’objectiu no és la in-
dependència. La independència
és un instrument, com pensàvem
que podia ser-ho l’autonomia, per
al desenvolupament de les perso-
nes, dels col·lectius, de les empre-
ses, de les famílies. Però ho hem
intentat i hem vist que el vehicle,
l’autonomia, ja no era útil. Al revés,
anava perdent capacitat de res-

posta davant dels problemes i les
demandes de la gent. Tant si par-
lem de mobilitat, de la qual l’àrea
metropolitana n’és deficitària, i de
quina manera, com si parlem
d’habitatge, de pobresa energè-
tica, de refugiats, de salut... L’ins-
trument autonomia ha caducat. A
més, està en mans d’un Estat, go-
vernat pel PP durant molts anys i
cridat a ser-ho per la dreta espa-
nyolista durant molts més, que es
dedica a anar reduint les compe-
tències i la capacitat financera de
l’autonomia. Per tant, què li diem a
la gent? 

Que cal un Estat independent?
Que per seguir prestant bons ser-
veis i garantir el futur dels fills i néts
de tots els catalans que viuen i tre-

ballen a Catalunya, ens cal un ins-
trument modern i nou. I aquest
instrument es diu Estat: Estat inde-
pendent. Però és un instrument.
L’objectiu continua sent el mateix.
Així com al principi l’autonomia va
donar resposta a les esperances de
molta gent i va poder desplegar
una xarxa de centres de salut, edu-

catius i d’infraestructures territo-
rials i comarcals molt poderosa,
l’Estat és l’instrument que pot
donar resposta als desafiaments
del segle XXI. 

Expliqui’s.
L’exigència de la societat catalana,
cada vegada més internacionalit-
zada, que sent propis els desafia-
ments com el canvi climàtic, les
crisis humanitàries i la lluita per la
democràcia i la pau al món, fa ne-
cessària un altre instrument. Hi ha
un desig d’insubornable moderni-
tat en tots els catalans, pensin el
que pensin. De país modern, di-
guem-ne. I per donar resposta a
aquesta aspiració de modernitat,
que històricament sempre ha tin-
gut Catalunya, avui l’instrument es
diu Estat. És l’explicació d’això el
que farà que molta gent entengui
que, tingui la identitat que tingui,
cosa que és innegociable, l’instru-
ment per respondre i donar espe-
rança i oportunitats de futur es diu
Estat propi. 

Vostè parla d’esperança i d’opor-
tunitats, però molta gent veu
amb por el camí cap a la indepen-
dència. I no sé si la via unilateral
per arribar-hi hi ajuda gaire.
La por paralitza. És un instrument
al servei del conservadorisme més
retrògrad, del poder clàssic, que
amb la por en fa prou per paralit-
zar. Però crec que a això ens hi hem
de sobreposar tots. Jo el primer,
com a president, però seguida-
ment tothom. Aquí no ens han de
tremolar les cames. Perquè val la

pena, val molt la pena, que inten-
tem construir un país en el qual pu-
guem sentir que l’Estat no ens va
en contra, com passa ara.

No tothom comparteix aquesta
visió.
Bé, jo crec que avui a Catalunya no
cal ser independentista per perce-
bre que l’Estat espanyol ens va en
contra. Qui agafa el tren cada dia
sap de què parlo, per exemple.
Però és veritat que cal tenir coratge
per sobreposar-se a les campanyes
de la por que ens fan. Que si per-
dràs la pensió, que si no podràs
anar a visitar els teus parents de
fora, que si no podràs parlar en cas-
tellà... Un seguit de ridiculeses gro-
tesques, vaja.

Però que molta gent es creu.
És clar, perquè hi ha tota una ma-
quinària de propaganda orientada
a la política de la por. I no hi ha res
més allunyat de la llibertat i de la
democràcia, siguis independen-
tista o no, que la por i l’actuació en-
caminada a construir una narrativa
per atemorir la bona gent. És injust,
a més a més. Perquè és clar que la
gent pot tenir motius per estar pre-
ocupada... ¿Però que no ho està ja
avui en dia per les pensions, per ex-
emple? Qui espanta les pensions
avui? No és pas l’independentisme.
És un Estat espanyol que va bui-
dant la guardiola d’una manera
que tothom sap que posa en risc el
sistema. I això no ho està fent l’in-
dependentisme. Ho està fent l’u-
nionisme. 

Potser s’hauria d’explicar millor,
doncs.
El que ens agrada explicar sempre
és que l’Estat català del futur no pot
cometre l’error de l’Estat espanyol,
el qual té territoris que senten que
els va en contra. L’Estat català ha de
ser el de tots els catalans, pensin el
que pensin. Se sentin espanyols o
se sentin d’un altre origen, perquè
això és innegociable. Però l’Estat
l’han de sentir com a propi. 

Com s’aconsegueix això?
Garantint que quan necessitin de
l’Estat un bon servei de Rodalies, el
tinguin. Que quan necessitin de
l’Estat unes bones pensions, les
tinguin dignes. Que quan necessi-
tin de l’Estat un bon salari mínim,
el tinguin. Que quan necessitin tot
un seguit de prestacions per com-
petir amb altres territoris europeus

on la seva administració sí que els
ajuda, l’Estat respongui. Que quan
exigeixin un model energètic amb
uns preus de l’energia adequats,
l’Estat hi sigui. Amb tot, un Estat
que vetlli pels interessos de tots els
catalans i que no els pregunti de
quina manera pensen. Avui sabem
tristament que l’Estat espanyol sí
que ens pregunta si som d’una
manera o d’una altra, com ha de-
mostrat amb les beques, per ex-
emple. ¿Per què els estudiants
catalans han hagut de rebre més
tard que la resta d’estudiants d’Es-
panya l’import de les beques al
qual tenien dret? 

Vostè què creu?
Per què són catalans? Aquest error
que comet l’Estat espanyol de dir-
nos que, per ser espanyols, primer
hem de deixar de ser catalans,
nosaltres no el cometrem. Aquest
és el gran atractiu de construir un
nou Estat independent: que el pot
fer la gent, pensi el que pensi. No
cal ni tan sols sentir-se catalanista
per poder participar en la decisió
de com serà l’Estat que governarà
la teva vida. No cal. No estem da-
vant la construcció d’un Estat iden-

titari. Ningú et demanarà deixar-te
de sentir espanyol per construir i
participar activament de l’Estat ca-
talà. No t’ho demanarà ningú. Al
contrari, serà un Estat modern. 

N’hi ha prou amb aquesta argu-
mentació per vèncer la por de la
qual parlàvem abans?
Bé, jo crec que aquesta és la forta-
lesa en la qual podem basar-nos
per desconstruir les campanyes de
la por. Per lluitar contra la propa-
ganda injusta dissenyada per es-
pantar la bona gent d’arreu del
país. I és aquesta fortalesa la que
també explica la força, encara ara,
del nostre moviment, malgrat
tenir-ho tot en contra.

[Continua a la pàgina següent] 4
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“Ningú et demanarà
que et deixis de

sentir espanyol per
construir i participar

de l’Estat català”

“Qui espanta les 
pensions avui és 
l’Estat espanyol, 

que les posa en risc 
buidant la guardiola”
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3[Ve de la pàgina anterior]

Parlem de Barcelona, president.
Aquí, als districtes més cèntrics
(Ciutat Vella, Gràcia, Eixample i
part de Sant Martí i Sants), el tema
estrella és el turisme. Com veu
aquest debat?
Nosaltres hem dit en més d’una
ocasió que hem d’anar alerta amb
la turismofòbia. El turisme és un
sector molt important a Catalunya.
Crea llocs de treball directes i indi-
rectes. Té efectes immediats sobre
el sector serveis i el primari. Els tu-
ristes es mengen els nostres en-

ciams, la nostra carn, es beuen la
nostra llet i així amb tots els pro-
ductes que produïm. Compren els
nostres objectes. Consumeixen
cultura i oci. Compren habitatge,
mobiliari... És a dir, els 18 milions de
turistes que visiten Catalunya són
molt importants per a la nostra
economia i la creació de llocs de
treball. ¿Com podem combatre el
nivell d’atur que tenim si anem en
contra d’un dels sectors que té ca-
pacitat de generar ocupació? Per
tot plegat, jo m’oposo a la turis-
mofòbia.

Potser hi ha llocs on els efectes ne-
gatius col·laterals pesen més que
aquesta argumentació.
Bé, dit això, també estic absoluta-
ment d’acord que el turisme, com
tota activitat econòmica, ha de
tenir unes pautes de regulació per-
què no es converteixi en la llei de la
selva i perquè es vagi adaptant tot
el que calgui a l’evolució del sector.
Avui hi ha una part de Barcelona
que percep el turisme com un pro-
blema, és cert. Per tant, hem de
veure per què està passant això,
què hi ha de veritat i quins canvis
s’han d’impulsar. Però sempre aler-
tant que no podem anar en contra
d’un sector que encara té una gran
capacitat de creació de llocs de tre-
ball i de generació de riquesa. 

Precisament, la creació de llocs de
treball i la generació de riquesa és
la urgència més important als dis-
trictes menys cèntrics (Nou Barris i
part d’Horta i Sant Andreu). En
aquests barris són molts els que ja
no poden pagar ni el lloguer de
casa seva. 
Aquest és un tema que ens pre-
ocupa molt. I treballem per explo-

rar de quina manera podem inter-
venir-hi, respectant lògicament el
mercat, perquè no hi hagi ni llo-
guers abusius ni una bombolla
que exclogui part dels veïns de la
possibilitat de viure al seu barri.
Som conscients que hi ha una reali-
tat que, si no la controlem, ens pot
causar uns efectes perversos. Però
hem de conciliar les dues coses: el
dret a l’habitatge i el dret al mercat
i a la propietat immobiliària.

Regular aquest mercat soluciona-
ria el problema?
No és tant el fet de regular-lo,
sinó el fet de posar incentius
perquè hi hagi lloguer social. En
aquest àmbit sí que les adminis-
tracions, i particularment la mu-
nicipal, té recursos per poder-ho
fer. Segurament no pot subven-
cionar l’IBI, però deu poder bo-
nificar una part d’aquest impost
a canvi d’un lloguer assequible,
per exemple. Bé, hi ha diverses
fórmules, ara no vull destacar-ne
cap en concret. El que s’ha de fer
és invertir-hi molt amb diàleg,
amb concertació... És un treball
d’ajustament fi. És probable que
el que sigui vàlid per a un barri
no ho sigui per a un altre. Per
tant, potser una política general
per resoldre el problema no és
tan convenient com la idea d’ac-
tuar zona per zona. Tot plegat
demana poca demagògia i molta
més efectivitat pràctica.

Últimament han firmat acords im-
portants amb l’Ajuntament, com
el de l’esperat tancament de la
Model o el que permetrà fer arri-
bar el metro als barris de la Ma-
rina. S’entén bé amb l’alcaldessa
Ada Colau?
Sí, en general m’entenc bé amb el
conjunt d’alcaldes i alcaldesses, i
en particular amb l’alcaldessa de
la capital de Catalunya. Gairebé
és una obligació, però també és
una convicció. Si Barcelona va bé,
Catalunya va bé. I si les coses li
van bé a Catalunya, a Barcelona
també. Això ho hem entès tots
dos i, per tant, des d’aquest punt
de vista ja hem demostrat que
ens podem entendre. Vostè acaba
de posar alguns exemples de
grans acords, dels quals n’estic
molt orgullós.

En destacaria algun en particular?
El de la Model, perquè feia dèca-
des que es reclamava i ara, sense
fer gaire soroll, hem pres decisions
pràctiques. Això és el que jo voldria
posar en relleu, perquè són coses
que sumen. Repeteixo: si Barce-
lona va bé, Catalunya va bé. I al
revés igual.

Creu que Barcelona va bé després
de dos anys de govern Colau? El
seu partit a nivell local diu que

veu la ciutat “degradada”, “sense
rumb”... I a districtes com les Corts
i Sarrià s’han viscut fenòmens,
com el de les okupacions, que han
aixecat polseguera en llocs gens
habituats a aquestes situacions.
Jo no puc fer les funcions de cap
de l’oposició de l’Ajuntament de
Barcelona. Jo respecto tothom i,
per tant, no entraré en un debat
d’anàlisi política de la ciutat. Tinc
la meva opinió al respecte, lògi-
cament, però jo visc a Girona i
conec bé la realitat d’allà. La de
Barcelona la conec prou bé, però
crec sincerament que no em
pertoca a mi entrar ara en un
debat de la gestió municipal de
la ciutat.

Li preguntava en tant que capital
de Catalunya, perquè com deia
vostè, per al país és molt impor-
tant que Barcelona vagi bé.
Davant dels grans desafiaments
que té el país, jo estic convençut
que Barcelona no s’hi girarà d’es-
quena. Finalment, estic content
que avui l’Ajuntament de Barce-
lona, després d’un període inicial
que podia ser incert, estigui amb
el Mobile World Congress, per
exemple. Em satisfà que passi

això. I és que el fet que alguns
dels projectes que té el país
comptin amb l’empenta de Bar-
celona és fonamental, perquè és
una gran ciutat internacional.
També estic content que Barce-
lona es comprometi a defensar
el dret a decidir i que la seva al-
caldessa participi en el Pacte Na-
cional pel Referèndum. 

Però encara no ha posat a votació
l’adhesió de la ciutat a l’Associació
de Municipis per la Independència.
No... [Somriu]. Però a mi sempre
m’agrada veure les coses en posi-
tiu. I com que el president de la
Generalitat no pot fer de cap de
l’oposició d’enlloc, ni de Barcelona
ni de cap altre municipi, l’obliga-
ció que té el Govern és la de col·la-
borar amb tots els ajuntaments. I
jo crec que això també val a l’inre-
vés. Els ajuntaments tenen una
part de responsabilitat amb el
país. I més si s’és la capital de Ca-
talunya. En aquest cas, crec que hi
ha un plus de responsabilitat. Tot
plegat és un win-win, i en aquest
escenari ens movem.<

“Hem de vigilar amb la turismofòbia: 
no podem anar en contra del sector” 

Acabem preguntant 
al president si, una vegada
finalitzi el mandat, li agradaria 
tornar a ser alcalde de Girona:

“Jo tota la vida em sentiré alcalde. 
Va ser una etapa molt feliç. Però des que
sóc president de la Generalitat la meva
vida ha canviat radicalment, i Girona està
en molt bones mans. Si quan acabi el
mandat tinc la possibilitat de fer política
en majúscules, no la descarto. Però ja 
ho veurem. Això no interessa a ningú, 
perquè ja no seré president. [Somriu]”

“Si Barcelona va bé,
Catalunya va bé. 
I al revés igual. 

Tant Colau com jo
ho hem entès”

“Estic content 
que Barcelona 
es comprometi 

a defensar 
el dret a decidir”



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
19 | línialescorts.cat1 març 2017



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
| 20 línialescorts.cat 1 març 2017



21 | línialescorts.cat1 març 2017

EQUIPAMENTS4Passejant
pels jardins de les Infantes els
veïns topen des de fa uns dies
amb una nova inquilina al dis-
tricte, la girafa Ona. Es tracta d’u-
na peculiar girafa que vivia fins fa
molt poc al Zoo de Barcelona. Un
bon dia, però, es va cansar de
l’hipopòtam i se’n va anar a viu-
re a Collserola, amb els porcs
senglars com a veïns. El perso-
natge, creat per la coneguda
il·lustradora Roser Capdevila, au-
tora també de les Tres Bessones,
és el protagonista de contes edu-
catius infantils i ara comparteix
espai amb petits i grans del dis-
tricte.  El seu nom està inspirat en
el de la ciutat.

La renovada àrea de jocs dels
jardins de les Infantes fa gairebé
400 metres quadrats i combina
estructures dissenyades per a di-
ferents edats fins als 12 anys.
D’una banda hi ha la girafa Ona,
esculpida en fusta d’una sola
peça. A la vora hi ha instal·lada la
caseta de la girafa. Es tracta d’un
habitatge també de fusta, que és
un tobogan envoltat de jocs ae-
ris pensats per a nens i nenes més
autònoms. Al seu jardinet, la girafa
té plantats arbustos per resguar-

dar aquest espai dels cotxes i un
racó on hi ha aparcada la seva
Vespa. Aquesta moto clàssica és
el seu mitjà de transport i té una
molla per facilitar que els infants
puguin pujar-hi i jugar. 

L’Ona, però, no ha vingut a les
Corts a viure sola. Té uns veïns
molt especials, dos garrins bes-
sons que han vingut al districte
per quedar-s’hi. Els garrins viuen
a una casa petita i de fusta, amb

elements que serveixen perquè
els més petits, d’entre 0 i 3 anys,
s’enfilin i traginin per la sorra.
Aquest espai, més controlat per
una tanca baixa i vegetació au-
tòctona, té gronxadors i una moto
de molles. El nou recinte presen-
ta forma d’ametlla i té un pavi-
ment de sauló i sorra.  Tots els dis-
senys s’han adaptat conforme la
normativa de parcs infantils. 

El nou recinte es va inaugurar
el passat divendres 10 de febrer
amb una gran festa infantil amb
l’espectacle d’animació d’ ‘Els més
Tumacats’, una exposició de di-
buixos dels alumnes de l’escola
Duran i Bas, una xocolatada po-
pular, i la presència, entre d’altres,
del regidor del Districte, Agustí
Colom, i de l’autora de l’obra, Ro-
ser Capdevila. 

UN ESPAI VERD
Els jardins de les Infantes és un es-
pai verd rectangular compost d’ar-
brat i parterres en forma de cercle
que molts veïns de les Corts uti-
litzen per passejar o com a zona de
descans. Té una àmplia vegetació
formada per arbres madurs i plan-
tes arbustives. 

A més de l’àrea de jocs infantils,
els jardins hi ha diferents espais per
practicar diversos esports, com
ara el ping-pong, pistes de pe-
tanca i una pista de bàsquet. La re-
novació del parc es completarà
amb l’ampliació de les pistes de pe-
tanca que hi ha just al costat, que
passaran de les quatre actuals a sis,
la millora de l'accessibilitat amb
nous recorreguts i la reordenació
de l’espai en tot el seu conjunt.

Nova àrea de jocs a les Corts
» La girafa Ona, obra de la il·lustradora Roser Capdevila, ja és als jardins de les Infantes
» L’espai, que fa gairebé 400 metres quadrats, es va inaugurar amb una gran festa infantil

L’autora de la girafa
Ona és la creadora

de les Tres Bessones

Dues imatges de la nova àrea de jocs que hi ha als jardins de les Infantes. Foto: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Barris al dia

Els jardins de les Infantes és una zona verda amb molta vegetació. Foto: Arxiu
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ESPAI PÚBLIC/ Nova crida perquè les terrasses formin part
“d’un projecte de ciutat accessible, habitable i sostenible”.
A finals del mes passat, la FAVB va publicar un manifest on
tornava a reclamar la regulació de les terrasses i la preser-
vació de l’espai públic com a un dret col·lectiu.

El text subratlla que les terrasses són part del paisatge de
la ciutat des de fa temps i que s’han “acceptat i acollit amb nor-
malitat”, però alerta que la quantitat ha crescut en els darrers
anys i que, en conseqüència, l’espai públic s’ha deteriorat per
“la seva apropiació a gran escala pels agents econòmics i la
seva destinació a finalitats privades”. El manifest també recull
les exigències de la FAVB, com ara que es garanteixi un espai
públic ordenat i que es protegeixin els drets a la salut, al des-
cans i a la mobilitat, que hi hagi més inspeccions per sancionar
les terrasses que incompleixen la normativa o que es revisin
els impostos que paguen els seus propietaris, entre altres.

La FAVB torna a clamar per 
la regulació de les terrasses

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

REIVINDICACIÓ/ La polèmica està servida. El  14 de febrer
un grup d’operaris municipals van entrar a netejar l’Hort del
Xino (un solar okupat al barri del Raval) perquè l’Ajuntament
els havia donat permís perquè s’hi havien trobat rates. Tot
i això, la plataforma Hort del Xino denuncia que, aprofitant
que van entrar a aquest espai, els treballadors municipals
van “destrossar el que havíem construït a dins durant els úl-
tims anys”. Alguns membres de la plataforma també van ac-
cedir a l’espai i van poder parlar amb els treballadors, que
els van ensenyar una carta de l’Ajuntament on es deia que
si el local no es netejava, podien rebre una multa.

MOBILITZACIONS EN MARXA
Un dia després de la neteja de la discòrdia van arribar les
primeres mobilitzacions per tal de defensar aquest espai.
Les xarxes socials van començar a bullir amb piulades,
però les reivindicacions no es van quedar a Internet. El
mateix dimecres a les sis de la tarda, desenes de veïns es
van concentrar davant del solar, al carrer de la Reina Amà-
lia, per protestar per la destrossa de l’hortet. 

Les accions de rebuig van continuar uns dies més tard,
amb una trobada a la Casa de la Solidaritat i en els dies pos-
teriors s’han celebrat actes reivindicatius com una cercavila
el passat dia 25 de febrer a la plaça de Folch i Torres.

Polèmica després de la destrossa de
l’Hort del Xino per part d’uns operaris

Milers de persones omplen el centre de la ciutat en la gran manifestació de ‘Volem Acollir’

Un clam pels refugiats
SOLIDARITAT/ La causa s’ho valia i el país
va tornar a respondre. Centenars de milers
de persones (mig milió segons l’organitza-
ció i més de 160.000 segons la Guàrdia Ur-
bana) es van convertir en una marea blava
en la manifestació de la campanya Volem
acollir, que el passat dissabte 18 de febrer
va sortir de la plaça Urquinaona i va acabar
a la Barceloneta. L’objectiu, reclamar, un
cop més, que tots els estats de la Unió Eu-
ropea canviïn les seves polítiques d’asil i
d’immigració i obrin les seves fronteres a
tots els refugiats que es veuen obligats a
deixar els seus països principalment per
culpa de les guerres. La manifestació va ser
l’acte cívic més gran que s’ha celebrat a Eu-
ropa per aquesta causa.

Sota el lema Prou excuses! Acollim ara! la
marxa va arrencar a les 4 de la tarda, tot i
que dues hores abans la plaça Urquinaona
ja era plena a vessar de manifestants. Molta
més gent es va anar afegint a la capçalera,
que va baixar per la Via Laietana. Les con-
signes eren clares i els manifestants recor-
daven als governs que han de complir els
compromisos que van adquirir sobre l’aco-
lliment. De la mateixa manera, la manifes-
tació va servir per reivindicar vies segures
perquè ningú no mori mai més creuant el
mar Mediterrani. També es van demanar
més recursos perquè totes aquestes perso-
nes puguin arribar a la seva destinació, en
lloc d’invertir-los en control de fronteres,
per exemple.

Particulars, associacions, sindicats i re-
presentants de totes les forces polítiques
tret del Partit Popular no van voler deixar
escapar l’oportunitat de recórrer els 2,5

quilòmetres que separen el centre de la
ciutat i la platja del Somorrostro.

Un cop va acabar l’acte, el president
Carles Puigdemont va rebre els organitza-
dors de la campanya al Palau de la Gene-
ralitat i va sentir de primera mà les seves
reivindicacions. I és que, fins ara, l’Estat es-
panyol ha acollit només un miler de refu-
giats, quan el compromís que el govern
central havia adquirit era que Espanya en
rebria més de 17.000. D’aquesta xifra, uns
471 són a Catalunya.

ESPECTACLE FINAL 
Un cop tothom va arribar a la platja, quan
ja passaven uns minuts de dos quarts de
sis de la tarda, la Fura dels Baus va tornar a
exercir de mestre de cerimònies per tancar
la manifestació. La companyia, que ja es va
encarregar de coordinar el Gran Concert
que es va fer al Palau Sant Jordi el passat
dia 11 de febrer, va fer una representació
de l’arribada i del rescat d’un dels vaixells
en els quals solen viatjar els refugiats. L’em-
barcació que va fer servir la Fura va ser el
veler Astral, l’emblema de l’ONG Pro Activa
Open Arms. El director de l’associació,
Òscar Camps, va assegurar que “el poble ja
ha dit la seva, ara veurem com reaccionen
els polítics”.

La periodista Mònica Terribas va conduir
aquest acte de clausura, on també van in-
tervenir dues refugiades, Dara Ljubojevic i
Meera Zaroor, a banda de Ruben Wagens-
berg i Lara Costafreda, de Casa nostra, casa
vostra. La música de la Barcelona Gipsy Bal-
kan Orchestra i de Marina Rossell va servir
per posar el punt final a aquesta jornada.
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MEMÒRIA HISTÒRICA/ Mante-
nir vives les lluites obreres del se-
gle passat. Aquest serà l’eix ver-
tebrador de la Taula rodona sobre
la repressió franquista i el movi-
ment obrer que la Fundació Ma-
cosa del Museu Històric-Social de
la Maquinista i Macosa organit-
zarà aquesta tarda a la seva seu,
al carrer Ferran Junoy, al distric-
te de Sant Andreu.

Montse Milà, presidenta de la
Fundació, s’encarregarà de pre-
sentar l’acte, moderat per Mun-
sa Monpió, i en el qual partici-
paran Maria Calvo, una antiga
membre de la JSU i del PSUC i dos
antics sindicalistes, Carles Valle-
jo i Domènec Martínez.

Una taula rodona
sobre franquisme 
i moviment obrer

ENTITATS/ El Centre Social de Sants, amb el
suport de la FAVB i del Secretariat de Sants,
Hostafrancs i la Bordeta, va presentar el pas-
sat 23 de febrer una proposta per  desenca-
llar la tercera i última fase de la construcció
del calaix ferroviari de Sants. Aquesta incia-
tiva veïnal planteja modificar el Pla General
Metropolità i desafectar les parcel·les encara
per executar, al mateix temps que demana
deixar Can Vies fora d’aquest projecte. És a
dir, no enderrocar Can Vies.

Aquestes entitats defensen que aquesta
proposta permetria iniciar un procés de par-
ticipació veïnal per redibuixar els accessos al
Calaix i a l’estació de metro de Mercat Nou
del carrer Riera de Tena. Segons el Centre
Social de Sants, el sistema d’execució d’a-
quest pla d’actuació urbanística “fa actual-

ment inviable que es posin d’acord els pro-
pietaris de les finques afectades que fa 14
anys que estan en aquesta situació”, i consi-
dera que “ajornar en el temps aquesta afec-
tació no fa més que precaritzar els veïns i
veïnes que hi viuen”.

En aquest escenari també caldrà veure
fins on arriba el consens veïnal, ja que
també hi ha veïns que consideren que Can
Vies s’hauria d’enderrocar. De fet, fa unes
setmanes es fa presentar una altra inicia-
tiva que demanava l’enderrocament  i la
construcció de la rampa, tal com establien
els plànols del 2003. D’altra banda, l’Ajun-
tament, que sempre ha defensat el mante-
niment de Can Vies i havia demanat a les
entitats que agafessin la iniciativa, ha dit
que estudiarà la proposta veïnal.

Proposen desencallar el conflicte del Calaix
de Sants sense enderrocar Can Vies

HOMENATGE/ Coincidint amb el
primer aniversari de l’assassinat
de l’activista hondurenya Berta
Cáceres, la Plataforma Berta Vive ha
preparat una sèrie d’activitats en-
tre avui i diumenge que serviran
per homenatjar la seva figura.

Les jornades començaran avui
amb la projecció d’un documen-
tal sobre la seva figura als cinemes
Girona i continuaran demà amb
una concentració davant del con-
solat d’Hondures i una conferència
a la Casa Amèrica. Demà passat es
farà el lliurament de premis del ter-
cer festival DONAMCINE i els actes
es clouran diumenge amb una
jornada cultural al matí i un concert
a Can Masdeu, a Collserola.

Quatre dies per
recordar la figura
de Berta Cáceres

ECONOMIA/ Els temps estan
canviant ràpidament i, per tant,
les relacions entre les persones
també. L’economia no és un as-
pecte de la nostra vida quoti-
diana que es mantigui aliè a to-
tes aquestes modificacions i per
tal d’abordar els canvis, l’Aula
Sagrada Família, a la Dreta de l’Ei-
xample, serà l’escenari d’una xe-
rrada sobre noves economies.

En aquesta trobada, previs-
ta per demà a dos quarts de set
de la tarda, hi participaran re-
presentants del Banc del Temps
de la Sagrada Família, del Mer-
cat del Pagès, del Grup ECOS i de
l’associació Esquerra de l’Ei-
xample Coopera. 

Una xerrada
temàtica sobre
noves economies

El periòdic dels veïns dels barris de Barcelona

La FAVB confia que Millet entri 
a la presó per l’espoli del Palau

JUSTÍCIA/ La Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona (FAVB),
que exerceix d’acusació particular
en el cas de l’espoli, la corrupció i
del malbaratament al Palau durant
els anys en els quals Fèlix Millet i
Jordi Montull n’estaven al capda-
vant, va oferir una roda de premsa
el passat 28 de febrer per deixar
clar el seu posicionament just un
dia abans de l’inici del judici.

La presidenta de l’entitat, Ana
Menéndez, el seu vicepresident,
Albert Recio, i l’advocat  Àlex Solà
van ser els encarregats d’explicar
el punt de vista de la federació en
aquest cas. Els principals repre-
sentants de l’entitat van explicar
que aquest cas entra en una doble
dimensió, de “saqueig del patri-
moni públic” i de “corrupció polí-
tica”. Al mateix temps, es van
mostrar confiats que Millet haurà
d’entrar a la presó i van assegurar
que en cap cas acceptaran un
pacte que impliqui una rebaixa de
la condemna o que serveixi per
evitar que els principals acusats
(els mateixos Millet, Montull, l’ex-
tresorer de Convergència, Daniel
Osácar, i Gemma Montull) hagin
d’ingressar a la presó.

Durant la seva compareixença,
Ana Menéndez va assegurar que
l’inici d’aquest judici significa “un
bombardeig al concepte de l’oasi
català”, tot i que va lamentar que
alguns dels possibles implicats en
el cas no siguin jutjats perquè no
s’hagi pogut provar la seva parti-
cipació. Menéndez també va dir
que, malgrat que el saqueig ha
acabat, “no ha canviat res” en la di-
recció del Palau.

Per la seva banda, el vicepresi-
dent Recio va apuntar que "el que
estem fent és defensar el dret dels
ciutadans. Estem parlant d’un pro-
cés que té una magnitud impor-
tant i que suposa un desviament
de fons públics absolutament
obscè i, per tant, defensem el dret
de participar-hi". 

Posteriorment Solà, que segons
la FAVB ha tingut un paper clau per-
què l’entitat hagi pogut exercir d’a-
cusació particular, va afegir que
espera que, un cop que hi hagi una
sentència ferma sobre el cas, els
acusats compleixin la pena que se’ls
imposi. El lletrat va assegurar que
malgrat que la defensa faci servir
l’edat avançada o possibles malal-
ties amb l’objectiu d’aconseguir un
tercer grau, aquesta qualificació
s’ha de fer des de dins de la presó,
de manera que no veuria motius
perquè això no es produís. Tot i això,
l’advocat va assegurar que intueix
que els antics dirigents no passaran
massa temps entre reixes.

L’única ‘concessió’ que la FAVB
va fer va ser dir que no s’oposaran a
què Millet hagi d’estar a les sessions
del judici, de manera que només
haurà de ser a l'inici del judici i al seu
final, per fer ús de l'última paraula.

EL CAS, EN UN NOU BLOG
En aquest sentit, i aprofitant que
el judici torna a estar en marxa, la
FAVB ha volgut crear un blog in-
formatiu en el qual anirà explicant
en diferents entrades totes les no-
vetats que es vagin produint prò-
ximament. El blog ja està obert i
es pot consultar al portal web de
la FAVB [www.favb.cat/caspalau].
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INTEGRACIÓ4La comunitat xi-
nesa està ocupant cada vega
més un lloc destacat en el món
comercial barceloní. Tanmateix,
sovint la seva participació en la
vida associativa del barri “és es-
cassa”, segons expliquen des de
l’Eix Sants-Les Corts. 

És per aquesta raó que l’as-
sociació de comerciants, de la mà
del Centre de Normalització Lin-
güística (CNL) de Sants i les
Corts, impulsa una campanya di-
rigida específicament a les boti-
gues xineses de la seva zona
d’influència. 

L’objectiu de la campanya
és informar els comerços, bars o
restaurants regentats per per-
sones d’origen xinès sobre els
serveis del CNL i els “avantatges”
d’associar-se a l’eix comercial, tal
com fan altres botiguers. 

En aquest sentit, els comer-
ciants xinesos es podrien bene-
ficiar de les activitats, campan-
yes i iniciatives que porta a ter-

me Sants-Les Corts al llarg de
l’any, com ara sortides al carrer,
fires o promocions. 

MILLORAR LA COMUNICACIÓ
Des de l’eix reconeixen que ac-
tualment hi ha “molt poques bo-
tigues d’aquest tipus associa-
des”. Una realitat que des de
l’entitat volen canviar “per a
una millor comunicació” entre
les dues comunitats. 

Per altra banda, els comer-
ciants orientals podran conèixer

les iniciatives del CNL i la seva
oferta de cursos perquè puguin
millorar el seu nivell de català.

De fet, d’aquí a poc temps co-
mençarà un curs de català adre-
çat a xinesos a les dependències
del Servei d’Atenció a Immi-
grants, Emigrants i Refugiats
(SAIER), que està situat a la
plaça Espanya. 

Els cursos de català per a xi-
nesos ja tenen uns anys d’histò-
ria i s’han anat celebrant a di-
versos barris de la ciutat. 

El CNL ofereix cursos de català als botiguers xinesos. Foto: Sants-Les Corts

L’eix Sants-Les Corts s’obre 
als comerciants xinesos

» Crea una campanya per  “millorar la comunicació” amb el col·lectiu
» Ho fa de la mà del Centre de Normalització Lingüística (CNL)

L’Illa acull una mostra de
cotxes del Ral·li BCN-Sitges

EXPOSICIÓ4L’Illa Diagonal
acull una mostra de cinc cotxes
antics que havien participat en
el cèlebre Ral·li Barcelona-Sit-
ges, que tindrà lloc aquest prò-
xim cap de setmana. La mostra
també incorpora tres motos.
S’inclouen marques com ara
Rey Rol De Dion Bouton i Ben-
tley, entre altres. Pel que fa a
motos, destaca Gilera, Terrot i
BSA Round Tank. 

Dissabte a partir de les 10 del
matí tots els participants for-

maran davant del centre co-
mercial, on es verificaran i s’ex-
posaran els vehicles partici-
pants en la clàssica ronda.

Diumenge arrencarà el ral·li
pròpiament dit, en un recorregut
des de la plaça Sant Jaume, des
d’on aniran cap a la Ronda Uni-
versitat, Ronda Sant Antoni, Se-
púlveda i Paral·lel. Des d’aquí
agafaran la Gran Via i connec-
taran a les localitats de costa del
Baix Llobregat fins a arribar al
Garraf i al Port de Sitges. 

ENTITATS4El comerç català té
un nou actor sobre el taulell. Es
tracta de RETAILcat, una fede-
ració que engloba la Fundació
Barcelona Comerç, Barcelona
Oberta, Comertia i Cecot Co-
merç, i que va nèixer en un acte
al MACBA el passat 23 de febrer. 

Aquesta nova entitat repre-
senta 30.000 botigues de tot el
país –al voltant d’un terç del to-
tal–, les quals donen feina a
230.000 treballadors, gairebé
la meitat de tot el sector a Cata-

lunya. Estarà al capdavant de la
nova associació el president de
Comertia, Joan Carles Calbet,
que va explicar que RETAILcat
neix “com una entitat participa-
tiva amb la voluntat de debatre
i buscar conjuntament vies per
afrontar els grans reptes que té
al davant el comerç”. En aquest
sentit, Calbet va assegurar que la
nova associació vol ser “gestio-
nada amb transparència i amb
una estructura flexible”. 

Amb el naixement de RE-

TAILcat s’intentarà omplir el
buit que va deixar la Confede-
ració de Comerç, la qual va des-
aparÈixer fa uns mesos a causa
de la gestió del seu secretari ge-
neral, Miquel Àngel Fraile. 

Per la seva banda, el presi-
dent de BCN Comerç, Salva
Vendrell, va dir que no deixaran
passar “cap oportunitat” d’influir
en les polítiques comercials i
urbanístiques” que assegurin la
competitivitat del comerç de
proximitat català”. 

Jornades | La primera Setmana del Comerç, a finals de març
Barcelona serà l’escenari de la primera Setmana del Comerç, una iniciativa pionera que es farà 

entre els dies 20 i 26 de març perquè professionals relacionats amb el sector intercanviïn experiències 
i idees. La jornada inaugural tindrà lloc a la Llotja de Mar el dia 20 de març, mentre que el Mobile World

Centre de plaça Catalunya acollirà els dies posteriors jornades sobre competitivitat en el comerç.

El petit comerç es reagrupa

Presentació de la nova entitat de comerciants. Foto: Twitter (@davidgarrofe)
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Com està actualment la re-
lació de la fundació amb l’A-
juntament?

Bé. La fundació ha volgut tenir una
bona relació amb tots els governs,
fins i tot quan hi ha hagut temes que
ens han enfrontat. I ara passa exac-
tament el mateix. 

Doncs teníem entès que el con-
veni de la fundació amb l’Ajun-
tament, l’espina dorsal dels in-
gressos de l’entitat, estava en
stand by...
No. Sí que és veritat que ens agra-
daria signar els convenis abans,
però això no és d’aquest any, ja que
passa sempre. 

I en quina situació està el conve-
ni d’enguany?
N’hem parlat, però encara no hem
posat fil a l’agulla. Si tot va bé, està
previst que se signi abans de l’estiu.
S’ha de renegociar tot des del prin-
cipi. Sabem que hi haurà partides
que quedaran pràcticament anul·la-
des, però n’hi haurà de noves. 

Quines queden anul·lades?
Hi haurà una rebaixa substancial de
la partida de passarel·les. Sabem que
no són una prioritat per a la Direc-
ció de Comerç. No és una cosa que
els hi faci molta il·lusió promocionar. 

Per què?
Entenen que la despesa que té una
passarel·la de moda és molt eleva-
da i que no té prou retorn directe
per al comerciant. Amb les desfila-
des mostrem als veïns que tenen tot
el que volen a cinc o 10 minuts ca-
minant. En aquest sentit la funcio-
nalitat és molt bona, i el retorn im-
mediat l’endemà també. Però no dei-
xes de gastar-te molts diners en no-
més dues hores. Si ho planteges així,
tenen la seva part de raó. Però si ho
fas des del punt de vista que és una

festa per al barri, potser no és tan car.
Però vaja, les prioritats ara mateix no
són aquestes. 

Quines són? 
Treballar amb talent jove, amb dis-
senyadors emergents... Fer un altre
tipus de passarel·la. Aquest any no
es faran a la primavera, perquè no
donarà temps. Bé, sí que  hi haurà
alguna desfilada on col·laborarem,
però no sabem com, encara. Seran
bàsicament de districte: s’organit-
zaran des dels mateixos eixos amb
el suport del Districte. A la tardor co-
mençaran les nostres passarel·les re-
novades, a gust de tots i amb menys
pressupost. 

I a part de les passarel·les, hi ha
cap altre tema que es vegi afec-
tat en un futur pròxim?
L’Indicador de Comerç de Barcelo-
na (ICoB), un estudi trimestral que
es feia amb ESADE sobre l’estat del

comerç, ja no el fem. Treballar amb
ESADE és car i entenen que el cost
de l’estudi no està justificat. 

Teniu cap alternativa a l’ICoB?
S’ha intentat fer alguna cosa amb el
departament d’estadística del con-
sistori. Però és un departament molt
professionalitzat i, potser, el nostre
mètode de treball no hi encaixaria. 

Hi ha cap altre aspecte o activitat
que canviarà?
No, aquests dos serien els més po-
tents. El que sí que farem l’any que
ve és treballar la campanya de Na-
dal de la mà de l’Ajuntament, en
comptes de fer-ne dues de diferents.
Hem de col·laborar, perquè la pas-

sada campanya municipal no ha-
gués tirat endavant sense els eixos. 

Tot plegat, un signe més de l’es-
tabilització de l’àrea de Comerç,
després dels canvis de cadira ini-
cials. Com valora la tasca de Mont-
se Ballarín al capdavant de l’àrea?
Molt positivament. Ja no només per
la Montse, amb la qual tenim una re-
lació molt fluïda, sinó pel fet de te-
nir un interlocutor estable amb l’A-
juntament. Ara hi ha una directora
i una regidora de Comerç –amb les
feines molt ben definides– i un ti-
nent d’alcalde, en Jaume Collboni,
que ens dedica força estona. 

Amb qui també sembla que han
refet ponts és amb Barcelona
Oberta. De fet, han creat conjun-
tament RETAILcat, una plataforma
d’àmbit català en defensa dels in-
teressos dels comerciants. Servi-
rà per omplir el buit que va deixar
la Confederació de Comerç?
RETAILcat no vol ocupar l’espai de
ningú. És una cosa completament
diferent del què s’ha fet fins ara. En
reunions informals vam començar
a parlar d’una possible integració
entre la fundació i Barcelona Ober-
ta. Uns mesos més tard, la Confe-
deració va caure. I és arran d’això
que s’accelera tot plegat. Per tant,
s’hagués format igualment. 

Què aporta de nou RETAILcat?
No pretenem ser una patronal,
d’entrada. Vol treballar conjunta-
ment diferents aspectes que unei-
xen a tot el sector. Cal entendre que
una botiga de barri de la fundació
té alguna cosa a veure amb una em-
presa adherida a Comertia. Ens
afecten per igual qüestions com les
rebaixes, els municipis turístics o les
grans superfícies, i hem d’anar units.
RETAILcat vol integrar, no vol fer es-
querdes al sector. Totes les entitats
hi estan acceptades i es respectarà
la seva independència. És una visió
més innovadora del comerç, potser
rejovenida per una generació que
empeny molt i vol fer coses noves. 

PIMEC no és a la nova entitat. Per
què?
Perquè no ha volgut. No ens hem as-
segut formalment a parlar del tema.

Potser aspira a ocupar l’espai de
la Confederació...
Exacte. Abans hi havia la Confede-
ració i PIMEC. Quan cau la primera,
l’únic representant del comerç ca-
talà que queda és PIMEC. 

RETAILcat tindrà un ull posat a la
tramitació parlamentària de la
nova llei de comerç catalana.
Una norma que liberalitza les re-
baixes. Com ho valora?
No hi estem d’acord. “Anar de re-
baixes” s’ha convertit en un verb, en
canvi no anem “d’outlets”. Cal de-
fensar el concepte i la seva tempo-
ralitat, lligada a l’hivern i a l’estiu. 

Un altre punt de l’avantprojecte
de llei de comerç és l’ampliació a
75 hores d’obertura permeses a
la setmana. Com ho valora?
No ens afecta, sempre i quan es res-
pectin els llocs de feina de qualitat
i no es reaprofiti personal. És mitja
horeta cada dia de més. Estem
acostumats a obrir moltes hores al
dia i ja no ve de tres més. 

No creu que afectaria la concilia-
ció familiar?
No. Estem en un país mediterrani.
Això de tancar a les sis de la tarda,
anar a casa a sopar i ficar-se al llit a
les vuit no va amb nosaltres. Aquí a
quarts de 10, a l’estiu, és de dia.

Un clima que atrau turistes. Ha
d’aprofitar-se’n el comerç?
Necessitem turisme de qualitat. El

de borratxera no ens aporta res. Cal
desestacionalitzar-lo i descentra-
litzar-lo. Però no s’ha de demonitzar
el turista. No és dolent. No fa fora la
gent dels barris. Barcelona està de
moda: aprofitem-ho. 

En aquest sentit, com es pot por-
tar els turistes cap a eixos peri-
fèrics de la ciutat?
No pots fer anar el turista a barris pe-
rifèrics, d’entrada. Hauries de fer
una pedagogia molt gran perquè hi
acabés anant. 

Parlant ara dels eixos de barri,
quina és la seva realitat actual?
Potser no tot el comerç que tenim
i representem a Barcelona pot sub-
sistir. Hi ha algunes botigues que no
és que no defensem, sinó que pot-
ser no estan preparades per al se-
gle XXI. Només cal mirar al nostre
voltant: encara hi ha comerços
sense ordinador o amb només
una calculadora sota el taulell. Així
no anem bé. No podem viure del
passat: cal innovar. Per tant, s’ha de
fer formació, ajudar a tots aquests
comerços a tirar endavant i que no
se’n tanquin més. 

Parlant d’innovació, quins són
els plans de futur de la fundació?
Ara volem fer l’Any del Comerç i la
Cultura. Va ser una idea nostra que
vam plantejar al tinent d’alcalde
Collboni, que ho va veure amb
bons ulls. Segurament anirà de la pri-
mavera d’enguany fins a la de l’any
vinent i es tractarà de fer servir el co-
merç per fomentar la cultura i a la in-
versa. Lligar els dos mons i donar un
ús als nombrosos espais culturals
dels barris, els quals s’utilitzen poc. 

“Potser no tot el comerç
que tenim a Barcelona 

pot subsistir: cal innovar”

“Volem fer l’Any del
Comerç i la Cultura,
amb el qual lligarem

els dos mons”

Futur | Noves perspectives per a la fundació
Gairebé un any després d’accedir a la presidència de la Fundació Barcelona Comerç, Salva 

Vendrell afronta els pròxims mesos sense alguns dels fronts oberts que tenia el 2016, com ara 
les diferències amb els eixos comercials més turístics, agrupats al voltant de Barcelona Oberta. 

Ara, però, en té de nous: la relació amb el govern municipal o els desafiaments del sector. 

Salva Vendrell / President de la Fundació Barcelona Comerç

Vendrell ens rep en un moment significatiu i determinant per al futur de l’entitat
que presideix. Parla de la relació de la fundació amb l’Ajuntament i de projectes

de futur, com ara l’Any del Comerç i la Cultura. Com a fotògraf de professió, 
fa una instantània de la situació actual i aposta per innovar i treballar en xarxa. 

F. J. Rodríguez
BARCELONA
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El Joventut torna a prendre em-
branzida. Dues victòries conse-
cutives contra l’Iraurgi a casa
(67-62) i contra el Ponce a  Va-
lladolid dissabte passat (53-55)
han servit perquè les cortsen-
ques deixin enrere un mes com-
plicat. A més, la victòria contra les
val·lisoletanes ha servit perquè,
quan encara falten sis jornades
perquè s’acabi la fase regular de la
lliga, l’equip hagi aconseguit cer-
tificar la permanència a la Lliga
Femenina 2.

“Que hàgim certificat la per-
manència de manera matemàtica
a aquestes altures és un èxit enor-
me i cal felicitar tothom al club”,
explica el tècnic, Sergio Manzano,
a Línia les Corts. “Vam tenir un
mal mes de resultats, no de joc, i
aquestes dues darreres victòries

han ajudat a fer que l’equip recu-
peri la confiança després de fallar
en moments en els quals no es pot
fallar”, afegeix el tècnic.

El darrer partit a casa va ser
el dia del debut del darrer fit-
xatge groc, Vero Sánchez. “Bus-
càvem reforçar la plantilla i va
sorgir l’oportunitat d’incorpo-
rar-la. Encaixa perfectament en
el perfil que ens calia, una juga-
dora amb experiència a la cate-
goria, que sap mantenir la calma
en els moments clau i que aju-

darà què les jugadores joves
també creixin”, assegura el tèc-
nic cortsenc.

Amb bones sensacions després
d’assolir l’objectiu de la tempora-
da, l’equip rebrà l’Snatt’s Sant
Adrià, el segon. “Per a nosaltres
serà un partit més contra un rival
duríssim, que està construït pen-
sant en l’ascens”, analitza Man-
zano, que vaticina que “les dues
darreres posicions del play-off
no es decidiran fins a la darrera
jornada de la fase regular”. 

Les cortsenques, eufòriques després del darrer partit. Foto: JLC

El Joventut recupera la forma 
i encadena dues victòries

» L’equip va assolir la permanència matemàtica a Valladolid i es
manté al quart lloc, que dóna accés a jugar el ‘play-off’ d’ascens

Els sèniors del Polo empaten
a zero en l’última jornada

HOQUEI HERBA4Dos partits sen-
se gols. Els dos sèniors del Polo
van resoldre els seus darrers com-
promisos amb resultats idèntics,
llurs empats a zero.

L’empat de diumenge passat
contra l’Egara va servir perquè els
de Carlos García Cuenca mantin-
guin la distància de cinc punts res-
pecte dels terrassencs al capdavant
de la Divisió d’honor A. El matx va
començar amb la lesió de Xavi Lle-
onart (el davanter pateix una lu-
xació a l’espatlla), però el Polo no
va renunciar a crear perill a la por-

teria local. L’Egara va millorar des-
prés del descans i va tenir alguna
ocasió clara, però el resultat no es
va moure. Aquest cap de setma-
na, el Polo tornarà a jugar a do-
micili i diumenge visitarà el camp
del cuer, la UD Taburiente.

Per la seva banda, el sènior fe-
mení de Fabrizio Demarchi va
aconseguir un meritori empat
contra el tercer, el Complutense.
L’equip és vuitè amb 10 punts i
diumenge a la 1 del migdia rebrà
la visita del CD Terrassa, un dels
seus rivals directes.

Compte enrere per a 
la 39a edició de la Marató

ATLETISME4Diumenge 12 de
març. Aquesta data està marcada
en vermell en els calendaris de
molts atletes, professionals i ama-
teurs, perquè és quan es disputa-
rà la 39a edició de la Zurich Ma-
rató de Barcelona.

La Font Màgica de Montjuïc
tornarà a ser l’escenari de la sor-
tida i de la meta d’una cursa que
enguany se suma als homenatges
del 25è aniversari dels Jocs Olím-
pics i que mantindrà aquest es-
perit més viu que mai. Consoli-
dada com la cursa de llarga dis-
tància més important de l’Estat es-

panyol i una de les maratons de re-
ferència a Europa, enguany l’ob-
jectiu tornarà a ser superar la xi-
fra de més de 20.000 inscrits, una
barrera que ja es va trencar l’any
passat. Les inscripcions, que es po-
den formalitzar al portal web de la
cursa, es tancaran el pròxim dia 6.
En el moment del tancament d’a-
questa edició de Línia les Corts,
l’organització assegurava que ja se
superaven els 18.300 participants.

La cursa servirà per trobar el
relleu de l’etíop Dino Sefir i de la
keniana Valary Jemeli Aiyabei, els
dos darrers guanyadors.

López i Munar, de l’RCTB,
campions de l’ITF Futures

TENNIS4Un altre títol a la but-
xaca. La parella formada per
Marc López i Jaume Munar, de
l’RCTB, va guanyar l’ITF  Futu-
res Foxtenn que es va disputar
durant el passat cap de setmana
al Centre Internacional de Ten-
nis de Cornellà.

Els tennistes de l’RCTB van
aconseguir el campionat des-
prés d’un campionat molt sòlid
i van resoldre la final contra la
parella francesa formada per

Jonathan Kanar i Mick Lescure
per la via ràpida, per 6-3 i 6-1.

CAMPIONS INFANTILS
Munar encara és jove, però el fu-
tur a més llarg termini també
està assegurat. I és que l’equip in-
fantil masculí es va proclamar
campió de Catalunya després de
derrotar el Barcino en una final
molt ajustada (4-3). La final es va
decidir al punt de dobles, que
van guanyar Padró i Naharro.

Futbol sala | L’UBAE manté el seu frec a frec amb el Catgas
La lluita per la segona posició de la Lliga nacional juvenil de futbol sala està més emocionant

que mai. Després de la darrera victòria a Manacor (3-6), l’UBAE continua empatat amb el
Catgas Santa Coloma en la segona posició de la lliga, tot i que els mamuts tenen un partit
menys. Dissabte a tres quarts de dues del migdia, l’equip rebrà la visita de l’FS Manresa.

Pau Arriaga
LES CORTS
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AGENDA    UINZENALQ
DISSABTE 4 DE MARÇ
19:00 Els finlandesos Sonata Arctica presenta

el seu darrer treball d’estudi, The ninth hour,
i també faran una repassada als seus grans
temes. / Sala Bikini.

TOTS ELS DIJOUS
Matí-Tarda Des de principis del mes passat està

en marxa el taller anomenat Cuina del mar,
en el qual es donaran receptes que fan ser-
vir alguns peixos que es poden pescar a les
nostres costes. / Centre Cívic Can Deu. 

6 I 13 DE MARÇ
16:30 Arriben les darreres dues sessions d’aquest

curs trimestral que serveix per fer una in-
troducció al món de la meteorologia. Es do-
naran les claus per saber fer una bona pre-
visió des de casa. / Centre Cívic Can Deu.

ACTE PERMANENT
Matí-Tarda Cristalleries Planell (1913-1955): una

mirada de les Corts a través del vidre és el nom
de la mostra que repassa quatre dècades de
la vida en aquestes antigues cristalleries. / Cris-
talleries Planell.

A PARTIR DEL 4 DE MARÇ
Matí-TardaDonem la cara serà el nom d’una ex-

posició que mostrarà els veïns i les veïnes que,
voluntàriament, es facin una foto per com-
memorar el Dia Internacional de la Dona. /
Centre Cívic Josep Maria Trias i Peitx.

DIUMENGE 5 DE MARÇ
12:00Mobilus, de la companyia Addaura Tea-

tre Visual, és un espectacle per a tots els pú-
blics que s’inspira en l’obra d’Alexander Cal-
der. L’entrada costa 3 euros. / Centre Civic To-
masa Cuevas - Les Corts.

TOTS ELS DIJOUS
18:30Últimes sessions del taller Iniaciació a la

guitarra, un curs que des de principis d’any
ha servit d’introducció als nens per tocar aquest
instrument. / Centre Cívic Can Deu.

DIUMENGE 12 DE MARÇ
13:00 Partit d’hoquei herba masculí correspo-

nent a la dotzena jornada de la Divisió d’honor
entre l’RC Polo i l’Atlètic Terrassa. / Camp
Eduardo Dualde.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Sherezade Bardají arriba al districte
amb Animàlia, una jornada de contes
amb animals ferotges. / Biblioteca
Les Corts - Miquel Llongueras.

Sherezade Bardají arriba 
a les Corts amb‘Animàlia’ 
Demà 2 de març a les 18:00

El taller Parlem de sexualitat encara les
seves darreres tres sessions. El curs vol
desmuntar falsos mites i afrontar sen-
se embuts aquest tema. / Centre Cívic
Can Deu.

Les jornades sobre 
sexualitat arriben a la seva fi

Dv. 3 i 10 de març a les 19:00

Després d’haver triomfat arreu del
món, el santcugatenc Álvaro Soler
arriba a Bikini per presentar els seus
grans temes com Sofía o El mismo sol.
/ Sala Bikini.

Álvaro Soler porta els seus
grans èxits a la Sala Bikini

Avui 1 de març a les 20:00

Partit de bàsquet femení corresponent
a la 21a jornada de la Lliga Femenina
2 entre el Joventut i l’Snatt’s Sant
Adrià. / Pavelló de l’Illa.

El Joventut rep la visita
de l’Snatt’s Sant Adrià
Ds. 4 de març a les 16:00
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